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متوسط قیمت مسکن 75 میلیون تومان شد
افزایش 

معاملات مسکن 

سقف معافیت مالیاتی 
افزایش می یابد

صادرات ایران به عراق 
30 درصد رشد کرد
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سرمقاله

پایان فعالیت های 
غیرمولد با مالیات ستانی

اخــذ مالیات مبــادلات و 
معاملات یکی از راهکارهای 
جبران کاهش درآمدهای 
مالیاتــی اســت. یکــی 
از معضلات کشــور فرار مالیاتی است که امروزه 
بسیار گسترده شده است. چنانچه از  فرا ر مالیاتی 
جلوگیری شــود، دیگر نیاز به فروش ثروت های 
زیرزمینی برای جبران کســری بودجه نخواهیم 
داشــت. اصلاح پایه های مالیاتی یک امر ضروری 
است. همچنین ضرورت دارد تا پایه های مالیاتی 
کشور گسترش پیدا کند. با توجه به گستردگی فرار 
مالیاتی در ایران، اگر دامنه اصلاح پوشش مالیاتی 

افزایش پیدا کند...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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37 محصول مورد نیاز شبکه ملی 
اطلاعات تولید می شود

تولید و بومی سازی 
تجهیزات شبکه ملی اطلاعات

12 هزار واحد تولیدی مشمول معافیت بیمه ای شدند

مشاغل  زیرزمینی  در تور مالیاتی
صفحه3
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کاهش  ۶۰  درصدی  
قاچاق   پوشاک 

برخورد   با   پوشاک   قاچاق   تشدید   می شود

سرپرست پارک فناوری اطلاعات و ارتباطات گفت: 
تجهیزات شــبکه و مخابراتــی در ۱۷ محور و ۳۷ 
محصول مختلف که برای توسعه شبکه ملی اطلاعات 
موردنیاز است، توســط وزارت ارتباطات شناسایی 
شده و توسط شرکت های فعال در پارک فاوا تولید 
و بومی سازی خواهد شــد. »اکبر قنبرپور« درباره 
شرکت های مستقر در پارک فاوا اظهار کرد: مجموعاً 
در پارک گرمدره که پردیس اصلی پارک فاوا است 
و همچنین شعبه مشــهد، حدود ۹۲ شرکت عضو 
هستند که در سال گذشــته حدود ۲ هزار میلیارد 
تومان فروش داشتند. شرکت هایی که در این منطقه 
فعالیت دارند، هنوز موفق به صادرات محصولات خود 
نشده اند و برنامه های مختلفی برای توسعه بازارهای 
خارجی این محصولات در نظر داریــم. وی افزود: 
اکنون در همه استان های کشور، پارک های فناوری 
تأسیس شده که حوزه فعالیت این پارک ها عمومی 
است و وظیفه حمایت از شرکت های دانش بنیان، 
واحدهای فناور، مخترعین و صاحبان ایده در تولید 
و تجاری سازی محصولات فناورانه را برعهده دارند؛ 
اما پارک های فناوری تخصصــی که زیرمجموعه 
وزارتخانه هایــی ماننــد نفت، نیرو، کشــاورزی و 
ارتباطات و فناوری اطلاعات هستند، علاوه بر اهداف 
عمومی و حمایتی، باید ۲ وظیفه دیگر را نیز به شکل 
همزمان انجام دهند. مشــاور وزیر ارتباطات گفت: 
وظیفه نخست آنها احصای نیازهای فناورانه است تا 
شرکت های فعال در این پارک ها بتوانند در راستای 
رفع آنها قدم بردارند. وظیفه دیگر بازارسازی برای 
این محصولات و گسترش کسب وکارهای این بخش 
و فروش محصولات شان اســت. یکی از محورهای 
اصلی که در پارک فاوا دنبال می شود، تأمین نیازهای 
شبکه ملی اطلاعات از طریق شرکت های مستقر در 

این مکان است؛ قنبرپور در...

وزیر راه و شهرسازی:
اندیشه در بین شــهرهای جدید دارای استانداردهای 

شهرسازی قابل قبولی است
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی با اشاره به ساخت مسکن 
درقالب نهضت ملی در سراسرکشورکه مورد تاکید و حمایت دولت 
سیزدهم اســت گفت: احداث واحدهای مسکونی مشارکتی در 
شهرجدید اندیشه در همین راستا است و امروز حدود ۱000 واحد 
مسکونی در شهر اندیشــه به بهره برداری رسید گفتنی است در 
شهرهای جدید علاوه بر احداث واحدهای مسکونی ،مردم انتظار 

خدمات روبنایی همچون فضای سبز،سرانه فرهنگی،مدرسه،مسجد 
و سرانه ورزشــی دارند که می توان گفت شــهر اندیشه در بین 
شهرهای جدید دارای استانداردهای شهرسازی قابل قبولی است 
وافتتاح سرای علم ، فرهنگ و هنر اندیشــه نمونه ای از این پروژه 

فرهنگی است.
وزیر مسکن شهرسازی همچنین در این حضور به معضلاتی که از 
سوی مسئولان شهرستانی مطرح شد پرداخت و به شرکت عمران 
اندیشــه تاکید کرد تا با تلاش روز افزون خود نیازهایی که مورد 
درخواست عموم مردم شهر جدید اندیشه است را طبق ضوابط و 

مقررات بهبود بخشیده و مشکلات  را مرتفع کند.

معاون وزیر و مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید:
شهرجدید اندیشه الگویی موفق برای شهرهای جدید کشور

علیرضا جعفری معاون وزیر و مدیرعامل شرکت عمران شهرهای 
جدید نیز در این مراســم با تاکید بر توسعه شــهرهای جدید بر 
مبنای الگوی معماری ایرانی – اســلامی گفت : احداث شهرهای 
جدید باید با خصوصیات شهرهای پیشرفته و توسعه یافته در دنیا 
همترازباشد.هوشمندسازی و صنعتی سازی ، استفاده از تکنولوژی 
و فن آوری های روز دنیا، استفاده از زیرساخت های مبتنی برحفظ 
 محیط زیست با رویکرد توســعه متوازن از برنامه های محوری و 
دستورالعمل های شهرهای جدید است که در زمان اجرای شهرهای 

جدید باید به دقت مورد توجه قرار بگیرد. 
وی افزود: سیاست وزارت راه وشهرسازی در این دوره فقط مسکن 
سازی نیست بلکه باید توسعه شهرسازی متناسب با الگوی معماری 
ایرانی -اسلامی باشد. توجه به سرمایه های اجتماعی، ارتقاء کیفیت 

زندگی ورشد شهروند متعالی از دیگر اهداف و برنامه های شهرهای 
جدید است که می توان از تجربه موفق شهرجدید اندیشه در سایر 

شهرها استفاده کرد.
جعفری رئیس شرکت شهرهای جدید کشــور نیز با بیان اینکه 
ماموریت شرکت عمران در ساخت شهر اندیشه تقریبا رو به پایان 
اســت گفت: یکی از الگوهایی که برای شــکل گیری و مدیریت 
شهرهای کشور باید درنظر بگیریم؛ شهر جدید اندیشه است که 
 همکاران من در شــرکت عمران شهر اندیشــه زحمات زیادی را 

کشیده اند و باید از آنها تقدیر و تشکر کرد.

مدیرعامل شرکت عمران شهرجدید اندیشه:
ارتقاء کیفیت زندگی و تعریف پروژه های مختلف مشارکتی، 

سیاست اصولی شرکت عمران شهرجدید اندیشه
مهدی مسلم خانی مدیرعامل شرکت عمران شهرجدید اندیشه نیزدر 
این مراسم با اشاره به جمعیت ۱۲5هزار نفری اندیشه گفت :شهر 
جدید اندیشه به لحاظ ارائه خدمات عمومی ، معماری و شهرسازی 
والگوی توسعه شــهری دارای جایگاه مطلوبی در میان شهرهای 
همترازاست.امروز این شهر به افق طرح جامع خود رسیده ودر این 
مدت وفاداری به طرح جامع در بالاترین سطح حفظ شده و در حوزه 
شهرسازی قابل مشاهد است.  وی ادامه داد:ارتقاء کیفیت زندگی و 
تعریف پروژه های مختلف مشارکتی، سیاست اصولی شرکت عمران 
شهرجدید اندیشه است و در این راستا به جای خام فروشی با ایجاد 
ارزش افزوده و باسرمایه گذاری بخش خصوصی پروژه های مختلف 

عمرانی ، خدماتی و فرهنگی اجتماعی تعریف و احداث گردید.
مســلم خانی به بهره برداری از ۹80واحد مسکونی و ۱۲0واحد 
تجاری مشارکتی که از دیگر اقدامات شرکت عمران اندیشه است  
و با هدف تولید و ساخت مسکن اجرایی شد اشاره کرد و گفت: هم 
اکنون در راستای ارتقاء سرانه ها در شهر جدید اندیشه پروژه های 
مرکز فرهنگی دفاع مقدس ویادمان شهداء گمنام ،پیاده راه سلامت 
به طول سه و نیم کیلومتربا مشارکت شهرداری و پروژه ره باغ با 
مشارکت شرکت سرمایه گذاری مسکن با هدف تامین سلامت ، 
نشاط و رفاه شهروندان در حال احداث و تکمیل است که امیدواریم 

با همکاری و تعامل تا سال آینده آماده بهره برداری شود. 
مدیرعامل شرکت عمران شهرجدید اندیشه افزود:شرکت عمران 
شهر جدید در کنار انجام وظایف و ماموریت های محلی ، معین 

شهرهای جدید خوارزمی در اســتان تهران ، مهرگان در استان 
قزوین و اکباتان دراستان همدان است که امید است در این عرصه 
نیز منشاء خدمت و توسعه باشد. دکتر مسلم خانی  اظهار داشت: 
اندیشه یکی از شهرهای جدید است که در بین شهرهای جدید 
کشور بعنوان شهر نمونه شناخته شده است و از سال ۱۳8۲ که 
شهرداری این شهر تاسیس شده است در توسعه زیرساختها و حفظ 
کاربری ها و همچنین مدیریت شهری بسیار موفق عمل نموده است 
که البته در تلاش هستیم  تا با هم افزایی جایگاه شهر جدید اندیشه 

رو بیش از گذشته در کشور ارتقا ببخشیم.

با حضور وزیر راه شهرسازی صورت گرفت:

آئین افتتاح  و بهره برداری از پروژه های مسکونی، عمرانی  و فرهنگی شرکت عمران شهر جدید اندیشه
با حضور مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی، علیرضا جعفری مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید و سایرمسئولان استانی و شهرستانی پروژه های مسکونی وخدمات روبنایی و زیربنایی شهر جدید اندیشه افتتاح شد . مهردادبذرپاش وزیرراه و 
شهرسازی ضمن تجدید میثاق با مقام شامخ شهدای گمنام شهر اندیشه ازسه پروژه تولید مسکن انبوه ایرانشهر،لیلیان پالاس و ساختمان فرهنگی و هنری این شهر که با همت شرکت عمران و مشارکت بخش خصوصی به سرانجام رسیده بود بازدید به 

عمل آورد و با حضور وی این پروژه ها مورد افتتاح و بهره برداری قرار گرفت.



اقتصاد2
ایران

صادرات ایران به عراق 30 درصد 
رشد کرد

دبیرکل اتاق مشــترک ایران و عراق با اشاره 
به رشــد 30 درصدی صادرات ایران به عراق 
به لحاظ ارزشی در 7 ماه از سال جاری، گفت: 
چالش هایی در مورد صادرات به عراق داریم 
که غفلــت از آن ها می تواند اثــرات منفی بر 

صادرات ما به این کشور داشته باشد.
جهانبخش سنجابی شیرازی درباره آخرین 
وضعیت تجارت ایران با عراق، اظهار داشت: 
صادرات ایران بــه عــراق در 7 ماهه ابتدای 
امســال رشــد بیش از 30 درصدی داشته 
اســت اما این موضوع نباید ما را از واقعیت ها 
و چالش های صادرات به این کشور غافل کند. 
دبیرکل اتاق مشــترک ایران و عــراق افزود: 
اگرچه در خصوص صادرات به عراق به لحاظ 
ارزشی رشد داشته ایم اما بخشی از این رشد 
مربوط به افزایش 1.8 صادرات گاز ما به عراق 
است که با توجه به قرار گرفتن در فصل سرد 
سال ممکن است نتوانیم رشد صادرات گاز به 
عراق را حفظ کنیم و با کاهش ضریب رشــد 
صادرات گاز مواجه شــویم که در این صورت 
حتما تا پایان ســال درصدی از این افزایش 

7 ماهه صادرات ما به عراق تعدیل می شود.
وی با اشــاره به برخی اقدامات بانک مرکزی 
عراق که می تواند مانعی بر ســر راه صادرات 
ایران به عراق باشد، گفت: با توجه به نرخ ارز 
آزاد و نــرخ ارز بانکی در سیســتم اقتصادی 
عراق که در بعضی روزها به بیش از 22 درصد 
می رسد، گفت: این موضوع هزینه تمام شده 
کالاهای صادراتی ما برای واردکننده عراقی 
را 20 درصد افزایــش می دهد و توان رقابتی 
ما را در صادرات کاهــش می دهد. دبیر کل 
اتاق مشترک ایران و عراق بیان داشت: البته 
این موضوع فعلا اثر محسوسی بر صادرات ما 
نداشته است اما این نگرانی وجود دارد که در 

ماه های آینده اثرات آن پدیدار شود.
سنجابی شیرازی با اشاره به مصوبه دیگر بانک 
مرکزی و مصوبه هیات وزیران این کشور که 
از ژانویه 2024 اجرایی می شــود،  اشاره کرد 
و گفت: براســاس این مصوبه هر گونه معامله 
غیردینــاری در عراق ممنوع اســت که این 
موضوع می تواند بر صادرات ما به این کشــور 
اثرگذار باشد لذا باید برای رفع این مشکل طرح 
جدیدی در صادرات به عراق داشته باشد تا بر 
طرح فدرال رزرو آمریکا در این خصوص که 
در واقع برنامه ای برای فشار بر این در زمینه 

صادرات به عراق است فائق شویم. 
مبادلات تجاری کشــور در 7 ماه سال جاری 
81 میلیــون و 30 هزارتن و بــه ارزش ۶0 
میلیارد و 133 میلیون دلار بود. در این مدت 
۵ کشور عمده مقصد صادرات کالاهای ایرانی 
کشورهای چین، عراق، امارات متحده عربی، 
ترکیه و هند بوده است  که ارزش صادرات ما 
به این کشــورها  به ترتیب ۹ میلیارد و 181 
میلیون دلار، 4 میلیارد و 2۹ میلیون دلار، 3 
میلیارد و 47۶ میلیون دلار، 3 میلیارد و 81 
میلیون دلار و یک میلیارد و ۹8 میلیون دلار 

بوده است.

اخبار

متوسط قیمت هر مترمربع 
واحد مسکونی شهر تهران 
در آبــان 1402 بــه 7۵ 
میلیون و 770 هزار تومان 
رسید که در مقایسه با ماه 

قبل چهار دهم درصد کاهش یافت.
بانک مرکزی آخرین تحولات معاملات مسکن شهر 
تهران در آبان ماه را منتشر کرد. بررسی داده های 
منتشره حاکی از است در مجموع سه هزار و ۵۹3 
واحد مسکونی در این ماه معامله شد که واحدهای 
مســکونی با پنج سال ســاخت متقاضی بیشتری 
داشتند و 28.۶ درصد معاملات مربوط به واحدهای 

مذکور است.
همچنین در آبــان ماه تقاضا برای خرید مســکن 
در منطقه پنج بیشــتر از ســایر مناطق 22 گانه 
شــهر تهران بود و 14.7 درصــد معاملات مربوط 
به ایــن منطقــه بــود. مناطــق 10، 2 و 4 نیز به 
ترتیــب در رتبه هــای بعــدی بیشــترین تقاضا 
برای خریــد و فــروش در آبــان ماه را بــه خود 
اختصاص دادند. در آبان امســال متوســط قیمت 
یک متر مربــع زیربنای واحد مســکونی برابر 7۵ 

میلیون و 770 هزار تومان اســت که در مقایســه 
 بــا آبــان ســال گذشــته ۶2.2 درصــد افزایش 

یافته است.
براســاس این گزارش، منطقه 3 بــا 13۵ میلیون 
و 740 هزار تومان بالاترین متوســط قیمت را در 

بین مناطق 22 گانــه دارد و در مقابل منطقه 18 
با 3۵ میلیــون تومان، کمترین قیمــت را در بین 
مناطق داشته است. بررســی توزیع فراوانی تعداد 
واحدهای مسکونی معامله شده تهران در آبان ماه 
1402 گویای این اســت که تقاضا برای واحدهای 

با ســطح زیربنای کمتر از 80 مترمربع بیشــتر از 
واحدهای دیگر بــود و ۵۵.8 درصد معاملات را به 

خود اختصاص داد.
همچنیــن ۵4.8 درصد واحدهای مســکونی در 
آبان ماه با قیمتــی کمتر از متوســط قیمت )7۵ 
میلیون تومان( معامله شده است. مطابق آمار بانک 
مرکزی ۵7.۵ درصد از معامــلات آبان ماه مربوط 
به واحدهای مســکونی با ارزش ۶ میلیارد تومان 

اختصاص داشته است.
بررسی آمارها نشان می دهد اجاره مسکن در شهر 
تهران در آبان نســبت به مهر ماه 2 درصد و در کل 
مناطق شهری سه درصد افزایش داشت. رشد نقطه 
به نقطه اجاره بها شهر تهران در آبان ماه نسبت به 
ماه قبل ۵1.۶ درصد و در کل مناطق شهری ۵7.7 

درصد است.
بانک مرکــزی اعلام کرد که متوســط قیمت یک 
متر مربع بنای واحد مسکونی معامله شده در شهر 
تهران در آبان  امسال 7۵ میلیون و 770 هزار تومان 
بوده که نســبت به ماه قبــل 0.4 درصد کاهش را 
نشان می دهد که باتوجه به افزایش 14.8 درصدی 
معاملات در این ماه، آرامش نسبی در بازار معاملات 
مسکن شــهر تهران طی ماه های اخیر برقرار شده 

است.

متوسط قیمت مسکن ۷۵ میلیون تومان شد

افزایش معاملات مسکن 

سقف معافیت مالیاتی افزایش می یابد
رئیس ســازمان امور مالیاتی از افزایش سقف 
معافیت مالیاتی در بودجه سال آینده خبر داد. به 
گزارش سازمان امور مالیاتی؛ سید محمدهادی 
سبحانیان رئیس ســازمان امور مالیاتی گفت 
با پیشــنهاد ســازمان امور مالیاتــی و تأیید 
رئیس جمهور محترم در بودجه ســال 1403 
ســقف معافیت مالیاتی کارکنان، کارمندان و 
اصناف و مشاغل افزایش خواهد یافت. پیش تر 
در لایحه ای که از ســوی دولت ارائه شده بود 
ســقف معافیت مالیاتی 120 میلیون تومان 

همانند سال جاری اعلام شده بود.

واردات گندم 3.۱ میلیون تن 
کاهش یافت

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران گفت: 
کاهش 3 میلیون و 100 هزار تنُی واردات گندم 
نسبت به سال گذشــته موجب صرفه جویی 
چشمگیر ارزی در واردات این محصول شده 
اســت. ســید ســعید راد مدیرعامل شرکت 
بازرگانی دولتی ایران با اعــلام اینکه زنجیره 
گندم، آرد و نان از مهم ترین و اساســی ترین 
بخش های اقتصادی کشــورمان محســوب 
می شود، گفت: در ســال 1402 با لطف الهی 
توانستیم بیش از 10 میلیون و 3۵4 هزار تنُ 
گندم خریداری کنیم که ایــن مقدار خرید، 
نسبت به سال گذشــته 44 درصد و نسبت به 
سال 1400 نیز 128 درصد رشد داشته است.

وی رشد 3 برابری قیمت خرید گندم در سال 
جاری نســبت به چند ســال اخیر را موجب 
ترغیب و تشــویق کشــاورزان به کاشت این 
محصول اعلام کرد و گفت: امسال نزدیک به 
1۵۶ هزار میلیارد تومان بابت خرید تضمینی 
گندم به کشــاورزان پرداخت شده است که 
معادل مجموع پرداخت 7 ســال گذشته در 
خرید تضمینی این محصول بوده و پرداخت 
این حجم از پول به کشاورزان با تلاش سازمان 
برنامه و بودجه، وزارت امور اقتصاد و دارایی و 

بانک های عامل به ثمر نشسته است.
راد با اشاره به اینکه در تأمین گندم مورد نیاز 
نانوایی ها خودکفا شده ایم و امسال صرفاً برای 
اختلاط با گندم داخلــی، یک میلیون و 800 
هزار تنُ گندم وارد کرده ایم، اظهار کرد: این در 
حالی است که در سال 1400، بالغ بر 7 میلیون 
و 300 هزار و در ســال 1401 نیز 4 میلیون و 
۹00 هزار تنُ گندم وارد کرده ایم که کاهش 3 
میلیون و 100 هزار تنُی واردات نسبت به سال 
گذشته و کاهش ۵ و نیم میلیون تنُی آن نسبت 
به دو سال قبل موجب صرفه جویی چشمگیر 

ارزی در واردات این محصول شده است.
معاون وزیر جهــاد کشــاورزی در خاتمه با 
تأکید بر اینکه افتخار ما این است که در کنار 
کشاورزان، آسیابانان و نانوایان در تأمین قوت 
غالب مردم عزیز ایــران و قرار گرفتن آنان در 
ســفره خانواده ها دخیل هستیم، اظهار کرد: 
میزان ذخایر گندم به اندازه ای است که گندم 
مورد نیاز کشور تا خردادماه سال آینده، تأمین 
شده و ســایر کالا های اساســی نیز به میزان 

اطمینان بخش و کافی ذخیره شده است.
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مدیرعامل شرکت عمران شــهر جدید پرند اظهار 
داشت: به طور قطع با راه  افتادن متروی پرند میزان 
ترافیک کاهش پیدا می کند چراکه بخشی از سفرهای 
حومه ای از پرند به شهر مادر یعنی تهران از جاده به 
مترو منتقل می شود و ظرفیت جایه جایی مسافر از 

مترو هم بیشتر از جاده است.
آرش صیادی درباره اتصال شهر پرند به متروی تهران 
اظهار داشت: پایان هفته جاری متروی پرند با حضور 
رییس جمهوری به افتتاح می رسد. مهمترین مساله 
در راه اندازی متروی پرند دسترسی ایمن، پاک، سهل 

و ارزان مردم منطقه به تهران و بالعکس است.
وی با بیان اینکه متروی پرند ادامه خط یک متروی 
تهران )تجریش- کهریزک(و ایســتگاه بعد از شهر 
آفتاب است، گفت: مسافر پرند در همین خط می تواند 
مستقیم تا ایســتگاه تجریش را طی کند. سفرهای 
مترویی از پرند تا تهران فعلا با ســه رام قطار شروع 
می شود و به تدریج افزایش پیدا می کند و خط این 
آمادگی را دارد که ســرفاصله ها و هد وی سفر را به 
شرط تامین ناوگان کوتاه کند که شهرداری تهران هم 

به دنبال افزایش ناوگن در این خط است.
مدیرعامل شــرکت عمران شــهر جدید پرند ادامه 
داد: مسیر به موازات مسیر ماشین رو است به لحاظ 
زمانی کاهش زمان محسوسی فعلا نداریم اما به طور 
قابل ملاحظه ای هزینه تــردد و حمل و نقل را برای 

اهالی پرند کاهــش می دهد. همچنین به طور قطع 
با راه  افتادن متروی پرند میزان ترافیک کاهش پیدا 
می کند چراکه بخشی از سفرهای حومه ای از پرند به 
شهر مادر یعنی تهران از جاده به مترو منتقل می شود 
و ظرفیت جایه جایی مسافر از مترو هم بیشتر از جاده 
است. وی درباره دسترســی مردم به ایستگاه مترو 
گفت: ایســتگاه مترو در جنوب فاز یک شهر جدید 
 پرند ساخته شده است و اهالی پرند دسترسی آسان 

به مترو دارند.
صیادی با اشاره به افزایش ارزش افزوده منطقه با توجه 
به فعال شدن متروی پرند اظهار داشت: مساله مهم 
شهرهای پیرامون کلانشهرها حمل و نقل عمومی 
است و پیش از این مهمترین چالش شهر جدید پرند 
حمل و نقل عمومی بود کــه بخش مهم آن موضوع 
اتصال به شبکه حمل و نقل عمومی شهر مادر است، 
در شرایطی که مترو پرند به خط یک  متروی تهران 
متصل شده در واقع به یک مدل حمل و نقل با کیفیت 
و دردسترس متصل شده چراکه هر یک از نقاط تهران 
مقصد فرد باشد، از خط یک و اتصال خط یک به سایر 
خطوط مترو به آن مقصد دسترسی مترویی دارد. به 
طور قطع این میزان دسترسی از طریق حمل و نقل 
عمومی ارزان قیمت باعث ایجــاد ارزش افزوده در 
منطقه می شــود و منجر به افزایش کیفیت زندگی 

مردم منطقه خواهد شد.

عضو کمیســیون حقوقی مجلس با اشاره به اقدام 
دولت در ارائه بودجه دو مرحلــه ای گفت: این کار 
درستی بود که انجام شد اما افزایش درآمد مالیاتی 

منجر به گرانی کالا در سال آینده می شود.
حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به درآمد مالیاتی ۵0 درصد افزایش 
یافته است، گفت: در لایحه بودجه 1403 پیشنهاد 
افزایش ۵0 درصدی درآمد مالیاتی را مطرح کردند 
که شــخصاً مخالف اجرای چنین طرحی هستم. 
در برخی از مواردی که مالیات الزامی است به طور 

مستقیم بر معیشت مردم تأثیر خواهد داشت.
این نماینده مجلس در ادامه تاکید کرد: طرح افزایش 
۵0 درصدی درآمد مالیات باعث افزایش انواع کالا 
و خدمات می شود که با توجه به شرایط اقتصادی 
کشور، بخش قابل توجهی از افراد جامعه از درآمد 
مطلوبی برخوردار نیســتند که اجرای این روند به 
نفع مردم نخواهد بود؛ اما اگر مالیات ها را هوشمندانه 
تعریف کنند به طور مثال کسانی که از درآمد قابل 

قبولی در جامعه دارند اما دچار فرار مالیاتی هستند.
وی در خصوص کاهش درآمد نفت در لایحه بودجه 
1403 خاطرنشــان کرد: کاهش وابستگی بودجه 
کشور به نفت روند مثبتی خواهد بود اما این قانون 
باید طی ســال های اخیر به مرور زمان به تصویب 
می رسید؛ اما همان طور که در لایحه بودجه 1403 

مشخص است کاهش وابستگی به نفت به صورت یک 
مرتبه اتفاق افتاد که قطعاً کار غلطی است.

حاجی دلیگانی ادامه داد: البتــه نکته دیگری در 
این مسئله وجود دارد که ممکن دولت در راستای 
کاهش وابســتگی بودجه به نفت چنین طرحی را 
پیشنهاد نداده باشد، به نظر می رسد میزان تولید 
نفت دچار شرایطی اســت که بیش تر از این میزان 

امکان استخراج را برای صادرات ندارند.
وی در افزایش 18 درصــدی حقوق ها اعلام کرد: 
حقوق تمام افراد باید به میزان تورم واقعی در کشور 
افزایش پیدا کند. افراد جامعه بــا توجه به تورم با 

کاهش قدرت خرید مواجه نشوند.
عضو کمیسیون حقوقی مجلس با اشاره به اینکه روند 
دو مرحله ای کردن بودجه اقدامی مثبت بود، گفت: 
دو مرحله ای شدن بودجه اقدام مثبتی بود و اجرای 
این روند به دلیل تغییر آئین نامه بودجه در مجلس 
بود و اگر طبق قوانین اجرا شود به نظر می رسد نسبت 

به آئین نامه قبلی مورد قبول تر واقع شود.
وی در پایان گفت: کسری مسکن در بازار را باید با 
عرضه مسکن جبران کنیم اینکه در پی مالیات از 
واحدهای خالی و لوکس باشیم قطعاً تأثیری نخواهد 
داشت. ابتدا باید عرضه مسکن در بازار صورت گیرد 
تا عرضه و تقاضا به تناسب خود برسد سپس باید در 

پی مالیات از واحدهای خالی و لوکس باشیم.

در ســه  ماه منتهی به مهر ماه ســال 1402 رشد 
میانگین متحرک سه  ماهه شاخص تولید و فروش 
صنایع بورســی به ترتیب افزایــش 0.3 درصدی و 
کاهش 4.7 درصدی داشــته اســت. پایش بخش 
حقیقی اقتصاد ایران در مهرماه سال 1402 نشان 
می دهد، در ســه ماه منتهی به مهرماه سال 1402 
رشــد میانگین متحرک سه ماهه شــاخص تولید 
افزایش 0.3 درصدی و شاخص فروش کاهش 4.7 
درصدی داشته که بیانگر افت تقاضا در بخش صنعت 
اســت. بر این اســاس، کاهش تقاضا، هم در سطح 
مصرف کننده نهایی و هم در ســطح صنایع میانی، 
روند نزولی شاخص میزان تولید و فروش صنایع از 
جمله صنایع بورسی طی ماه های اخیر را به دنبال 

داشته است.
از طرف دیگــر محدودیت های ناشــی از تحریم، 
سیاست های دســتوری، کمبود و جهش نرخ ارز، 
تورم و کاهش قدرت مصرف کننده، افت تقاضای مؤثر 
را تشدید کرده است. نکته قابل توجه آنکه شاخص 
فروش در حالی در مهرماه به محدوده منفی رسیده 
است که این شاخص در دی ماه 1400 تقریباً به بالای 
10 درصد رسیده بود. در این ماه شاخص تولید نیز در 

محدوده 10 درصد قرار داشته است.
همچنین علاوه بر افت تقاضا از سوی مصرف کننده 
نهایی، کاهش تقاضای کالاهای واســطه ای نیز بر 

افت شاخص تولید و فروش شرکت ها تأثیرگذار بوده 
است. البته در مهرماه ســال 1402، شاخص های 
تولید و فروش شرکت های صنعتی بورسی نسبت 
به ماه مشابه سال قبل افزایش 2.2 و 2.8 درصدی را 
تجربه کرده اند. این شاخص ها همچنین نسبت به ماه 

قبل به ترتیب افزایش ۵.3 و 1.3 درصدی داشته اند.
جدیدترین گزارش بازوی پژوهشــی اتاق بازرگانی 
ایران از وضعیت شــاخص مدیران خرید اقتصاد و 
صنعت نشان دهنده این است که فعالان اقتصادی و 
صنعتی به دلیل کاهش تقاضا، عدم پرداخت به موقع 
مطالبات، عدم تامین مالی و دریافت وام و تسهیلات، 
در وضعیت نابسامانی در بعد تولید قرار گرفته اند. این 
موارد با ایجاد محدودیت شدید نقدینگی و گردش 
پول و در کنار چالش هایی همچون قطعی مکرر برق 

موجب ضرر و زیان تولید شده است.
بر اساس نظریات اقتصادی تا زمانی که تقاضا از سمت 
بهبود قدرت خرید تحریک نشــود، بخش تولیدی 
اقتصاد قابلیت رشد و پیشرفت نخواهد داشت؛ چراکه 
تولیدات باید به فروش برسند و باید گردش درآمدی 
برای بنگاه اقتصادی ایجاد شود تا از این طریق امکان 
تولید بیشــتر برای بنگاه فراهم شــود. در غیر این 
صورت تولید آســیب می بیند و به تبع آن بنگاه ها 
ناچار به تعدیل نیروی کار برای کاهش هزینه های 

خود می شوند.

کاهش ۴.۷ درصدی تقاضای صنعتیافزایش درآمد مالیاتی منجر به افزایش قیمت کالا می شودتردد برای مردم پرند ارزان شد
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رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی دلیل افزایش 
2۵ هزار تومانی گوشــت گوســفند را درهفته 
جاری کمبود گوشــت در بازار عنوان و تصریح 
کــرد تنها در صورتــی جریــان افزایش قیمت 
این کالا متوقف می شــود کــه واردات افزایش 
یابد. علی اصغر ملکی، رئیس اتحادیه گوشــت 
گوســفندی دلیل این افزایش قیمت را توضیح 
داد و اظهار کرد: در هفته نخست آذرماه قیمت 
گوشت گوسفندی 20 هزار تا 2۵ هزار تومان بالا 
 رفت و این جریان افزایش قیمت همچنان ادامه 

خواهد یافت.
وی در ادامه گفت: هر چند گوشــت وارداتی به 
چرخه بازار وارد شده و تا اندازه ای بازار را تعدیل 
کرده است، اما پاسخگوی تقاضای بازار نیست. 
در ابتدای آذر تقاضا برای گوشت گوسفندی بالا 
رفت و همین افزایش تقاضا قیمت ها را رشد داد.

ملکی تصریح کرد: دام در ایــران به تعداد کافی 
وجود ندارد و این امر امــکان ورود دامدارها به 

نرخ گذاری را فراهم کرده است. 
رئیس اتحادیه گوشــت گوسفندی خاطرنشان 

کــرد: دام زنده گــران شــده و هــر 10 هزار 
تومانی که بــر قیمــت دام زنده افزوده شــود 
20 هزار تومان قیمت گوشــت بالا می رود. در 
حال حاضر قیمت گوشــت وارداتی گوســفند 
برای مصرف کننــده 28۵ هزار تومــان در هر 
 کیلو و گوشــت گرم 480 تومــان در هر کیلو

 است.
به گفته ملکی تنها در صورتی قیمت گوشــت 
گوسفند پایین می آید که واردات آن افزایش یابد 
وگرنه جریان افزایش قیمــت ادامه پیدا خواهد 
کرد. وی درباره دلایل کاهش گوسفند در ایران 
گفت: خشکسالی های سه ســال گذشته سبب 
شده بســیاری از دامداران دام های مولد خود را 

راهی کشتارگاه کنند.
ملکی در پاسخ به این پرسش که پربارش بودن 
سال جاری می تواند به افزایش شمار دام در داخل 
کشــور بینجامد، گفت: در صورتی که امســال 
پربارش باشــد تاثیرات آن در سال آینده نمایان 
می شود و بر عرضه گوشت در سال جاری تاثیری 

نمی گذارد.

سرپرست مدیریت دیســپچینگ شرکت ملی 
گاز ایران گفت: امسال ۵ میلیارد مترمکعب گازِ 
بیشــتر به مجموعه نیروگاه های گاز تخصیص 
داده شد. عقلی، سرپرست مدیریت دیسپچینگ 
شرکت ملی گاز ایران گفت: مرکز دیسپچینگ 
گاز کشور 3۹ هزار کیلومتر شبکه، 22 پالایشگاه 
و همه صنایع بالادست را زیر نظر دارد تا بتواند در 
همه نقاط ایران، روزانه 8۵0 میلیون مترمکعب 
گاز تولیدی برابر با ۵.۵ میلیون بشکه نفت خام 
را راهبری کنــد. وی با بیان اینکــه ۹3 درصد 
تولید برق کشور وابسته به گاز است و در هشت 
ماه امســال  ۵ میلیارد مترمکعب گازِ بیشتر به 
مجموعه نیروگاه های گاز تخصیص داده شــد، 
افزود: به این معنا که ۵ میلیارد مترمکعب ذخیره 
راهبردی در سوخت های دیگر فراهم شد تا در 
زمستان سال 1402 وزارت نیرو بتواند برق مورد 

نیاز را تأمین کند.
سرپرست مدیریت دیسپچینگ شرکت ملی گاز 
ایران ضمن هشدار نسبت به افزایش مصرف گاز 
در بخش های مختلــف گفت: در بخش صنعتی 

2 میلیارد مترمکعب گاز بیشــتر نسبت به دوره 
مشابه پارسال تحویل داده شد، پس انتظار ارزش 
افزوده بیشتری از آنها می رود. همچنین در بخش 
فولادی نیز افزایش برداشت 3 میلیارد مترمکعبی 
گاز از سال 1401 محقق شــد که این اقدام ها 

ارزش افزوده بسیار بالایی دارد.
عقلی با بیان اینکه  در بخش ذخیره سازی گاز در 
مخازن  توانستیم حدود 14 درصد بیشتر گاز را 
در مخازن شوریجه و سراجه تزریق کنیم، افزود: 
همچنین تزریق گاز به خطــوط انتقال گاز تنها 
طی چهار روز از 810 به 820 خط افزایش یافت.

وی با اشــاره به اینکــه در بخش انتقــال گاز با 
مدیریت در بخش های مختلــف نگهداری، 10 
درصد مصرف ســوخت کاهش یافــت، یادآور 
شد: شــرکت ملی گاز در مناطق جنوب کشور 
2 درصد افزایش تولید داشته است. افزون  بر آن  
بیش از 12 میلیون مترمکعب از گازهای مشعل 
جمع آوری شده اســت تا در بخش بالادستی به 
شبکه گاز کشور بازگردانده شود که هزینه های 

بسیار زیادی به  همراه دارد.

نشست خبری برگزاری مجامع شرکت های استانی 
سهام عدالت با حضور رئیس سازمان بورس برگزار 
شد. مجید عشقی رئیس سازمان بورس در نشست 
خبری برگزاری مجامع شرکت های سرمایه گذاری 
سهام عدالت گفت: تخصیص سهم عدالت دچار عدم 
تصمیم گیری و توقف شد و این وظیفه به شورای 

عالی بورس سپرده شد.
عشــقی افزود: هدف این اســت که در 3۶ شرکت 
بورسی و 13 شرکت بورســی مجامع برگزار شود، 
اکنون بعد 3 از سال مجامع می خواهد برگزار شود، 
گام هــای اولیه بــرای برگزاری مجامع برداشــته 
خواهد شــد. باید حضور حداکثری را برای مجامع 
شرکت های استانی سهام عدالت داشته باشیم. این 
مجامع ۵۵ میلیون نفــر را درگیر خواهد کرد و کار 

بسیار سختی است.

رئیس ســازمان بورس افزود: با توجــه به این که 
شرکت های استانی نهاد مالی هستند باید مقررات 
شرکت های مالی رعایت شــود. وی تصریح کرد: 
سهامداران می توانند به صورت مستقیم در مجامع 
حضور داشته باشند، مجامع هم به صورت حضوری 
و هم به صورت الکترونیکی است، اما رأی گیری بر 

اساس روند الکترونیکی است.
عشــقی ادامه داد: در سال های گذشــته مجامع 
تعاونی استانی با حضور تعداد کمی برگزار شده بود 
مثلًا برای شرکت سهامدار 100 هزار نفری ،10 نفر 
تصمیم گیری می کردند، اما اکنون باید ظرفیت به 
20 درصد برســد با این کار به این شرکت ها اجازه 

دادیم امین دارایی مردم در سهام عدالت باشند.
به گفته رئیس سازمان بورس، کانون سهام عدالت 
باید از اعضای هیئت مدیره شــرکت های استانی 

انتخاب شوند، هدف این است که اداره پرتفوی سهام 
عدالت به دست شــرکت ها و کانون سهام عدالت 
باشــد. وی افزود: یکی از بندهای مصوبه این است 
که هم زمان درگیر 30 اســتان نشویم، از 2 استان 
به صورت پایلوت آغاز کنیم.شــرکت های سرمایه 
گذاری استانی می توانند علی الحساب مبلغی برای 
شرکت های تعاونی جهت برگزاری مجامع پرداخت 
کنند و این مبلغ باید به تأیید ســازمان بورس نیز 
برسد. در ادامه ولی الله جعفری رئیس اداره ناشران 
بورس گفت: سهامدارانی که در مجامع حضور دارند 
باید سجامی باشند از 31 اســتان، 28 استان نزد 
سازمان بورس به ثبت رســیدند، زمان بازگشایی 
نمادها هنوز مشخص نیســت، باید شرکت استان 

البرز از استان تهران تفکیک شود.
عشــقی ادامه داد: بحث فروش ســهام عدالت هم 

کلیت بازار را تحت تأثیر می گذارد و هم ممکن است 
ارزش این شرکت ها را کاهش دهد. فروش سهم ها 
باید به تدریج انجام شــود زیرا بازگشــایی سریع، 
فشار فروش عجیبی را در بازار سهام ایجاد می کند. 
عشقی در واکنش به بسته بودن ۶00 روز نمادهای 
سهام عدالت گفت: دغدغه ما هم بازگشایی است، 
برای بازگشایی ســهام ۶00 همت سهام عدالت، 
بازارگردان هــای خوبی نیز انتخــاب کرد اکنون 
بازارگردان ها فقط 2 همت منابع دارند که بســیار 
ناچیز است. عشقی در پاســخ به مشمولان جدید 
سهام عدالت گفت: ایثارگران، اعضای بهزیستی و 
کمیته امداد که ۵ تا ۶ میلیون نفر هستند مشمولان 
جدید سازمان بورس هستند اما مشمولان جدید 
دیگر باید در دولت و ســازمان خصوصی ســازی 

بررسی و تأیید شود.

تخصیص ۵ میلیارد مترمکعب گاز بیشتر به نیروگاه هادلیل افزایش اخیر قیمت گوشت

برگزاری مجمع شرکت های استانی سهام عدالت

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2922 چهار شنبه 8 آذر ماه

رئیس اتحادیه صنف آجیل و خشکبار مشهد 
بازار آجیل و خشکبار یلدای امسال را باثبات 
ارزیابی کرد و از کاهش 20 درصدی قیمت 
پسته در این بازار خبر داد. به گفته او تضعیف 
جایگاه ایران در بازار جهانی پســته و حضور 
قدرتمند رقبایی همچون امریکا و ترکیه به 

ارزان تر شدن پسته در ایران انجامیده است.
علیرضا ارزانی ممقانی، رئیس اتحادیه صنف 
آجیل و خشــکبار مشهد در تشــریح بازار 
خشکبار شب یلدای امسال گفت: در ابتدای 
فصل عرضه خشکبار در بازار ایران هستیم، 
خشکبار هنوز وارد مجاری صادراتی نشده و 
به وفور در بازار عرضه می شود، بنابراین هیچ 
اختلالی در عرضه وجود نــدارد و در نتیجه 
بازار خشکبار در شب یلدای امسال باثبات و 

در آرامش خواهد بود.  
وی درباره تفــاوت قیمت آجیل در شــب 
یلدای سال جاری نسبت به زمان مشابه سال 
گذشــته اظهار کرد: آجیل امسال افزایش 
قیمت نداشته حتی پسته 20 درصد و تخمه 

ژاپنی 60 درصد ارزان تر شده اند.
ارزانی ممقانی در ادامه بــه موضوع کاهش 
قیمت پســته در پی کاهش صــادرات آن 
پرداخت و اظهار کرد:  ایران تا چند سال پیش 
عرضه کنده انحصاری پسته در بازار جهانی 
بود اما از چند سال گذشته رقبایی نوظهوری 
در این بازار در برابر ایران قدعلم کردند، این 
رقبا امریکا و ترکیه هستند که امسال هر دو 
پرقدرت تر از همیشــه در بازار جهانی ظاهر 

شده اند.
وی افزود: ایران بزرگ ترین تولیدکننده پسته 
دنیا بود اما این جایــگاه را به امریکا باخت و 
اکنون در جایگاه دوم قرار دارد، ترکیه نیز با 
فاصله کمی از ایران در رتبه سوم قرار دارد. 
تولید ســالانه ایران حدود 250 هزار تن و 
تولید سالانه ترکیه حدود 230 هزار تن است، 
تولید سالانه امریکا نیز بیش از دو برابر ایران و 

از 500 هزار تن هم فراتر رفته است.

رئیس اتحادیه صنف آجیل و خشکبار مشهد 
خاطرنشان کرد: پررنگ شدن حضور امریکا 
در بازار جهانی پسته قیمت آن را در هر کیلو 
به 7 دلار کاهش داده است در حالی که پیش 
از این میانگین قیمت جهانی پســته 10 تا 
12 دلار در هر کیلو بــود. این افت قیمت در 
بازار جهانی برای بازرگانان ایرانی ناگهانی و 

پیش بینی نشده بود.
ارزانی ممقانی ادامه داد: مجموع این اتفاقات 
به کاهــش صادرات پســته انجامیــد، این 
در حالی اســت که آجیل و خشــکبار پس 
از نفت و مشــتقات نفتی بیش از هر کالای 
دیگری از ایران صادرات می شود و این کالا 
در صدر صادرات غیرنفتی ایــران قرار دارد. 
پیش تر فرش هم همپای آجیل و خشــکبار 
صادر می شــد امــا صنعت فــرش به کل 
از بین رفته اســت. ارزش صــادرات آجیل 
و خشکبار ایران ســالانه 2.5 میلیارد دلار 
 اســت که اصلی ترین نوع این اقلام را پسته

 تشکیل می دهد.
وی در تشریح آنچه سبب کاهش صادرات و 
تضعیف جایگاه ایران در بازار جهانی پســته 
شده گفت: پسته در ایران با روش های  سنتی 
کشت می شــود در نتیجه قیمت تمام شده 
محصول بالا می رود. وزن تولید امریکا 3.5 
برابر ایران و قیمــت تمام شــده تولید آن 
پایین تر است. همین امتیازات قدرت رقابت 
امریکا را در برابر ایران افزایش می دهد، این 
در حالی است که خشکبار تولیدی امریکا و 
ترکیه کیفیت محصول مشابه ایرانی را ندارد 
و عطر و طعم محصول ایرانی بهتر اســت اما 
مصرف کنندگان در ســطح جهان این تمایز 

عطر و طعم را تشخیص نمی دهند.
این کارشناس در پایان یادآور شد: ایرانی ها 
هیچ تلاشی در برندسازی و تبلیغات خشکبار 
انجام نداده اند این در حالی است که پیشینه 
تولید خشــکبار در ایران به 3500 ســال 

می رسد.

رییس اتحادیه فروشــندگان میوه و سبزی تهران، 
جزییات قیمت انواع میوه و صیفی درجه یک تا سه 
در میادین میوه و تره بار را اعلام کرد و گفت: قیمت 
انواع میوه و صیفی در نیمه اول آذرماه نسبت به آبان 

ماه در بازار با افزایش نسبی روبرو بوده است.
»اسدالله کارگر« در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایرنا با اعلام جزئیات قیمت انواع میوه و صیفی درجه 
یک تا درجه ســه بر اســاس نرخ نامه عمده فروشی 
محصولات کشاورزی در میدان میوه و تره بار تهران 
در دوره زمانی 6 تا 12 آذرماه سال 1۴02، افزود: بر 
اساس این نرخ نامه، قیمت هر کیلوگرم موز اکوادور 
بین 60 تا 72 هزار تومان، موز هندی بین ۴0 تا 60 
هزار تومان و هر کارتن آنانــاس )6تایی( بین یک 
میلیون و 200 هزار تومان تا یک میلیون و 550 هزار 

تومان است.
این مقام صنفی اظهار داشت: نرخ هر کیلوگرم انار 
بین 25 تا 55 هزار تومان، پرتقال تامســون شمال 
بین 10 تا 25 هــزار تومان، پرتقال نــاول جنوب 
بین 25 تا 50 هزار تومان، لیموشــیرین بین 20 تا 

35 هزار تومان، نارنگی بیــن 15 تا 35 هزار تومان، 
نارنج بین 5 تا 12 هزار تومان، انگور بی دانه ارومیه 
بین 30 تا 70 هزار تومان، انگور بی دانه ســفید بین 
15 تا ۴0 هزار تومان، انگور بی دانه قرمز بین 25 تا 
50 هزار تومان، انگور مهره بین 20 تا ۴0 هزار تومان، 
خرمالو شــمال بین 15 تا 35 هزار تومان، خرمالو 
شهریار و کن بین 25 تا 55 هزار تومان، سیب لبنانی 
زرد بین 15 تا 50 هزار تومان، ســیب لبنانی قرمز 
بین 15 تا 50 هزار تومــان، گلابی بیروتی بین 30 
تا ۸0 هزار تومان، کیوی بین 20 تا ۴5 هزار تومان، 
 گریپ فروت تو ســرخ بین 10 تا 20 هــزار تومان

 است.
به گفته وی، نرخ هر کیلوگرم خیار رســمی بوته ای 
بین 10 تا 22 هزار تومان، خیار گلخانه ای بین 10 
تا 2۸ هزار تومان، خیار مینی اصفهان بین ۸ تا 25 
هزار تومان، گوجه فرنگی بوته رس بین 20 تا 32 هزار 
تومان، گوجه فرنگی گلخانه ای بین 30 تا ۴5 هزار 
تومان، سیب زمینی بین هفت تا 1۴ هزار تومان، پیاز 
زرد بین هفت تا 13 هزار تومان و پیاز شــیری بین 

هشت تا 16 هزار تومان، پیاز قرمز بین هشت تا 17 
هزار تومان، هندوانه بین 10 تا 20 هزار تومان، خربزه 
بین هشت تا 30 هزار تومان، لیموترش سنگی بین 

15 تا 33 هزار تومان است.
کارگر اضافــه کرد: همچنین قیمــت هر کیلوگرم 
بادمجان دلمه ای بین ۸ تا 15 هزار تومان، بادمجان 
قلمی بین ۸ تا 1۸ هزار تومان، بادمجان گلخانه ای 
بین 20 تا 30 هزار تومان، ســبزی جور بین 10 تا 
16 هزار تومان، سبزی خوردن بین 15 تا 2۴ هزار 
تومان، سیر خشک بین 30 تا ۹5 هزار تومان، کدو 
مسمایی بین 10 تا 25 هزار تومان، کدو حلوایی بین 
هشــت هزار تا 1۸ هزار تومان، فلفل دلمه سبز بین 
10 تا 35 هزار تومان، فلفل دلمه رنگی بین 20 تا 70 
هزار تومان، فلفل تندریز بین 15 تا 25 هزار تومان، 
کلم بروکلی بین 10 تا 25 هــزار تومان، کاهوپیچ 
سالادی بین چهار تا 10 هزار تومان، کاهو رسمی بین 
چهار تا هشت هزار تومان، گل کلم بین چهار تا 10 
هزار تومان، کلم سفید بین سه تا هشت هزار تومان 
و کلم قرمز بین چهار تا 10 هزار تومان، شلغم بین 

پنج تا 16 هزار تومان، چغندر بورش بین هشــت تا 
1۸ هزار تومان و کرفس بین چهار تا 10 هزار تومان، 
لوبیا سبز بین 15 تا 35 هزار تومان، هویج بین چهار 

تا 10 هزار تومان است.
اکنون در بــازار قیمت هر کیلوگــرم گوجه فرنگی 
بین 25 تا ۴3 هزار تومان، خیار بین 25 تا 35 هزار 
تومان، تامســون جنوب بین 60 تا 6۸ هزار تومان، 
لیموشــیرین بین ۴0 تا ۴5 هزار تومان، انار دماوند 
بین 55 تا 65 هــزار تومان، انگور بیــن 75 تا ۸5 
بادمجان بین 20 تا 25 هزار تومــان، کدو بین 35 
تا ۴0 هزار تومان، هویج بین 10 تا 12 هزار تومان، 
فلفل دلمه بیــن ۴0 تا ۴5 هزار تومــان، بادمجان 
لامپی بین 20 تا 30 هزار تومان، شلغم و لبو بین 15 
تا 20 هزار تومان، نارنــج بین 10 تا 15 هزار تومان، 
گریپ فروت بین 25 تا 35 هزار تومان، خرمالو کرج 
بین 55 تــا 70 هزار تومان، به بیــن 60 تا 65 هزار 
تومان، نارنگی بین 25 تا ۴0 هزار تومان سیب مراغه 
بین 55 تا 65 هزار تومــان و موز بین 60 تا 75 هزار 

تومان به فروش می رسد.

معاون امور املاک ســازمان ثبت اسناد کشور گفت: 
تا روز های آینده آمار 5 میلیون پلاک ثبتی در اختیار 
سامانه املاک و اســکان قرار می گیرد. در میز اقتصاد 
امروز موضوع پیگیری اجرای سامانه املاک و اسکان با 
حضور نوروزی سرپرست دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه 
و شهرسازی، بهامین تختایی معاون فناوری اطلاعات 
آموزش و پرورش، کشــاورز معاون املاک ســازمان 
اسناد ثبت کشور و یکتا مدیر اداره نظارت بر نظام های 

پرداخت بانک مرکزی مورد بررسی قرار گرفت.
نوروزی سرپرست دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و 
شهرســازی گفت: در حال حاضر اطلاعات بیش از 7 
میلیون 200 هزار سرپرست خانوار در سامانه املاک 
ثبت شده است. همچنین 2 میلیون مالک در سامانه 
ثبت شده اند. او گفت: همچنین به طور میانگین رشد 
خوداظهاری افراد نیز افزایش داشته و روزی ۴0 هزار 

مورد ثبت اطلاعات در سامانه املاک و اسکان صورت 
می گیرد. این سامانه یک سیاست گذاری است برای 
اینکه بازار مسکن مدیریت شود و از طرفی افراد سوداگر 

بازار املاک شناسایی شوند.
او افزود: این سامانه بسیار پیشرفته است که می تواند 
اطلاعات مسکن و افراد و سرشماری ها را انجام دهد. 
برخی از افراد خانه های خالــی را احتکار کرده اند که 
از این طریق شناسایی می شوند. نوروزی گفت: بازار 
مسکن باید به ثبات برســد و این بازار باید مصرفی تا 
سرمایه ای شود. در حال حاضر اطلاعات افراد به صورت 
خطی انجام می شود؛ همچنین در سامانه آموزش و 
پرورش 7 میلیون اطلاعات ثبت املاک و اســکان به 

ثبت رسیده است.
سرپرست دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی 
گفت: همچنین در حوزه چک هم در این زمینه در این 

سامانه انجام می شود به طوری که برای احراز هویت 
اشخاص در این سامانه انجام می شود. او با اشاره به اینکه 
سازمان ثبت اســناد و املاک موظف است اطلاعات 
مالکیت املاک را در اختیار وزارت راه و شهرسازی قرار 
دهد، گفت: این دستگاه تاکنون کمترین همکاری را 
در خصوص سامانه املاک و اسکان داشته و به وظایف 
قانونی خود عمل نکرده است. سرپرست دفتر اقتصاد 
مسکن وزارت راه و شهرسازی گفت: همکاری نکردن 
سازمان ثبت باعث شده وزارت راه و شهرسازی در انجام 
وظایف خود در حوزه سامانه املاک و اسکان و خانه های 
خالی دچار مشکل شود. او گفت: افراد به صورت رایگان 
ملک خود را در این سامانه ثبت می کنند یا می توانند 
ملکی را اجاره یا ثبت نام کنند؛ همچنین طرح جوانی 

املاک هم در این سامانه قابل اجرا است.
نوروزی گفت: برخی دستگاه ها از قبیل سازمان امور 

مالیاتی، بانک مرکزی، شــهرداری ها و سازمان ثبت 
احوال همکاری خوبی برای تکمیل اطلاعات سامانه 
املاک و اســکان داشــته اند. او گفت: فقط در 7 ماه 
گذشته، اطلاعات اقامت و مالکیت ۴ میلیون خانوار در 

این سامانه ثبت شده است.
او همچنین گفت: اتصال آموزش و پرورش به سامانه 
املاک و اسکان، تأثیر مهمی در افزایش آمار دارد و دیگر 
دستگاه ها هم باید به این سامانه متصل شوند. همچنین 
سامانه خانوار هنوز در اختیار ما قرار نگرفته است که 

امیدواریم این موضوع تا یک ماه آینده اجرایی شود.
در ادامه تختایی معاون فنــاوری اطلاعات آموزش و 
پرورش گفت: از حوالی خرداد اتصال ســامانه املاک 
و اسکان به صورت خودکار در اختیار سرپرست خانوار 
دانش آموزان قــرار گرفت  به طــوری که ۸ میلیون 

استعلام در سامانه املاک و اسکان را اخد کرده ایم.

ســخنگوی ســتاد مبارزه با قاچــاق کالا و ارز از کاهش 60 
درصدی قاچاق پوشاک از سال ۹6 تا کنون خبر داد و گفت: 
واردات ۴2 میلیارد و 700 میلیون دلاری واردات تجهیزات 
تولید پوشاک در سال 1۴02 حاکی از افزایش چشمگیر عرضه 

و فروش این محصول دارد.
»حمیدرضا دهقانی نیا« اظهار داشت: حجم پوشاک قاچاق از 
2 و نیم میلیارد دلار در سال ۹6 به 672 میلیون دلار در سال 
۹۸ کاهش یافته است. وی افزود: در سال ۹۹ قاچاق پوشاک به 

بیش از یک میلیارد دلار رسید؛ اما به طور کلی می توان به این 
نکته اشاره کرد که طی سال های گذشته واردات غیرقانونی این 

محصول کاهش بسیاری را تجربه کرده است.
سخنگوی ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز خاطرنشان کرد: 
برخی از محصولات که به منزله قاچاق در ســطح عرضه به 
چشم می خورد، پوشاک تولید داخل است که به عنوان کالای 
خارجی به دست مشتری می رســد. دهقانی نیا تاکید کرد: 
مطابق آمار وزارت صمت واردات تجهیزات )ماشــین آلات( 

تولید پوشاک به کشور در سال 1۴01 به میزان پنج میلیارد و 
۹00 میلیون دلار بوده که در سال 1۴02 به ۴2 میلیارد و 700 

میلیون دلار رسیده است.
وی تصریح کرد: این آمارها نشــان می دهد کــه نرخ تولید 
داخلی پوشــاک و در پی آن فروش این محصول افزایشــی 
 بوده، یعنــی محصــول داخلــی جایگزیــن کالای قاچاق 

شده است.
سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز بیان کرد: اگر ارزش 

تولیدات پوشاک در سال 1۴01 بالغ بر چهار میلیارد و 500 
میلیون دلار و میزان نیاز کشــور پنج میلیارد و 500 میلیون 
دلار در نظر گرفته شود، خلا میان این آمار یک میلیارد دلاری 

است که قاچاق محسوب می شود.
دهقانی نیا خاطرنشان کرد: در حال حاضر ستاد مرکزی مبارزه 
با قاچــاق کالا و ارز به عنوان یک قــرارگاه هماهنگ کننده، 
برنامه تشــدید برخورد با نشــان های محرز پوشاک قاچاق 
را به صورت یک روند پایدار و مســتمر در کشــور پیگیری 

و با همکاری ضابطان در ســطح عرضه اجــرا می کند. وی با 
تاکید بر اینکه بیشــتر نشــان هایی قاچاق پوشاک به کشور 
تولیدات پاکســتان و بنگلادش است، خاطرنشــان کرد: از 
تولیدکنندگان انتظــار می رود وظیفه خود در شناســنامه 
دار کــردن و الصاق شناســه کالا روی محصــولات در خط 
تولیــد را به صورت جــدی پیگیــری و عملیاتــی کنند تا 
 امکان و شــرایط برخــورد جدی بــا متخلفان در ســطح 

عرضه فراهم شود.

آخریــن گــزارش طرح 
کارورزی حاکــی از ایــن 
است که تا کنون 160هزار 
و 7۴6 داوطلب در این طرح 
شرکت کرده اند. به گزارش 

تسنیم طرح کارانه اشتغال )کاج( در دولت قبل به 
اجرا درآمد  به عنوان یکی از طرح های اشــتغالزای 

دولت ذیل برنامه اشتغال فراگیر دنبال شد.
این طرح سه طرح  »کارورزی ویژه فارغ التحصیلان 
دانشگاهی بیکار«، »مهارت آموزی در محیط کار 
واقعی« و »مشــوق بیمه ای کارفرمایی« را شامل 
می شــود. بر اســاس طرح کارورزی، افــراد فارغ 

التحصیل دانشــگاهی پس از ثبت نام در ســامانه 
کارورزی و احراز صلاحیت، از سوی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی به واحدهای تولیدی و اقتصادی 
برای طی دوره کارورزی معرفی می شوند تا در دوره 
۴ تا 6 ماهه با یک ســوم حداقل دســتمزد در یک 
بنگاه اقتصادی مشغول به کار شوند. اما دولت برای 
ترغیب کارفرمایان به جذب این افراد پس از اتمام 

دوره کارورزی مشوق بیمه ای برای کارفرمایان در 
نظر گرفته است.

آخرین آمارها از اجرای طــرح کارورزی بیانگر این 
است که تا کنون 6۸ هزار و 57۹ قرارداد در راستای 
این طرح منعقد شده اســت و همچنین 160 هزار 
و7۴6 داوطلب متقاضی اجرای این طرح هســتند 
و از ســوی دیگر 22 هزار و102 واحد پذیرنده در 
این طرح شــرکت کرده اند و 12هزار و 2۹7 واحد 

مشمول معافیت بیمه ای شده اند.
“طرح کارورزی« یکی از برنامه های مهم دولت در 
راستای رونق تولید و ایجاد اشــتغال برای جوانان 
جویای کار به ویژه فارغ التحصیلان است و تسهیل 
در جذب و بکارگیری جوانــان در بنگاهها و ایجاد 
انگیزه کارآفرینی و کسب و کار در دانش آموختگان 
برای ورود به بازار کار از مهمترین اهداف اجرای این 

طرح به شــمار می رود. وزارت کار با اجرای طرح 
کارورزی، زمینه آشــنایی کارورزان با محیط کار 
از طریق دوره های آموزشــی و تامین نیروی کار 
مورد نیاز کارفرمایان بنگاههای اقتصادی را فراهم 

کرده است.
در همین زمینه یک کارشناس امور مالیاتی گفت: 
سال بعد که ســامانه مودیان ایجاد می شود تمام 
تراکنش ها منتهی به خرید و فروش خواهد شــد و 
مالیات به شکل واقعی محاسبه می شود. فعالیت های 
زیرزمینــی و کاذب که خارج از چتــر مالیات قرار 
دارد نیز در فرآیند مالیات قرار می گیرد. ســیاوش 
غیبی پور اظهار کــرد: اهمیت دادن یــا ندادن به 
درآمدهای مالیاتی برای هر کشوری مثل استفاده از 

ظرفیت یک کارخانه یا هدر دادن آن است.
اگر یک واحد تولیدی تا 100 درصد تولید کند به 
هدف اصلی خود رسیده اما زمانی که ظرفیت به 30 
یا 20 درصد می رســد در واقع منابع هدر می رود؛ 
مالیات نیز همین گونه اســت. در سالهای گذشته 
به دلایلی شاهد مشــکلاتی در تحقق درآمدهای 
مالیاتی بودیم که خوشــبختانه در ســالهای اخیر 

اقدامات خوبی در بحث مالیات صورت گرفته است. 
وی افــزود: از نیمه دوم ســال 1۴00 بحث اتصال 
کارت خوان به پرونده ها شکل جدی به خود گرفت 
و جمعیت قابل توجی به مودیان اضافه شد. ممکن 
است اظهارنامه خیلی از مودیان صفر یا ناچیز باشد 
اما به هر حال از حدود 3 میلیون اظهارنامه به حدود 

5 میلیون اظهارنامه مالیاتی رسیدیم.
این کارشــناس امور مالیاتی خاطرنشان کرد: طی 
سالهای 1۴01 و 1۴02 جمعیت مودیان مالیاتی 
شناســنامه دار شــدند. این اولین گام در راستای 
تحول مالیاتی بود. غیبی پــور، دومین اقدام مثبت 
در دو ســال اخیر را اعلام درآمد بر اساس عملکرد 
واقعی کارتخوان ها دانســت و گفــت: قبلا برخی 
افراد میزان کارکرد واقعی خود را اعلام نمی کردند. 
اما در حال حاضر موظفنــد در چارچوب عملکرد 
کارتخوان، درآمد را اعلام کنند. شاید برخی به طور 
مثال بگویند این جابه جایی مربوط به من نبوده یا 
پول مربوط به فروش خانه ام اســت که این موارد 
به 5 درصد هم نمی رســد. اما ورود کارتخوانها به 

اظهارنامه خیلی خوب است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۱۲ هزار واحد تولیدی مشمول معافیت بیمه ای شدند

مشاغل زیرزمینی در تور مالیاتی

افزایش قیمت میوه و سبزی در نیمه اول آذرماه ۱۴۰۲آجیل گران نشده است

آمار ۵ میلیون پلاک ثبتی در اختیار وزارت راه 

پایان فعالیت های غیرمولد با مالیات ستانی
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

اخذ مالیات مبادلات و معاملات یکی از راهکارهای جبران کاهش درآمدهای مالیاتی اســت. یکی از 
معضلات کشور فرار مالیاتی است که امروزه بسیار گسترده شده است. چنانچه از  فرا ر مالیاتی جلوگیری 
شود، دیگر نیاز به فروش ثروت های زیرزمینی برای جبران کســری بودجه نخواهیم داشت. اصلاح 
پایه های مالیاتی یک امر ضروری اســت. همچنین ضرورت دارد تا پایه های مالیاتی کشور گسترش 

پیدا کند.
با توجه به گستردگی فرار مالیاتی در ایران، اگر دامنه اصلاح پوشش مالیاتی افزایش پیدا کند، قطعاً 
منابع خوبی در اختیار بودجه کشــور قرار می گیرد. قاطعیت دولت در اخذ مالیات می تواند منجر به 

پایان  یافتن یا سرکوب هرچه بیشتر فعالیت های غیرمولد در کشور شود.
ضرایب مالیاتی مربــوط و مختص تولیــد باید ثابت باشــد و از همه فعالیت های تولیــدی تا زمان 
رســیدن به ســودآوری مالیات زیادی گرفته نشــود. بلکه هر چقدر حجم فعالیت بنــگاه تولیدی 
مورد نظر افزایش یافت، نســبت بــه این موضوع مالیات بیشــتری نیز اخذ شــود. آنچــه در این 
موضوع مهم اســت، اینکه دولــت و مجلس نبایــد تولید کشــور را جریمه کننــد. چراکه چنین 
 رفتارهایی به شــدت در تعارض با رشــد و جهش تولید اســت و به زیان بخش مولد اقتصاد کشور 

منتهی می شود.«
اصلاح نظام مالیاتی به معنای جلوگیری از هر گونه فرار مالیاتی اســت. اگر این موضوع به درســتی 
محقق شــود، قطع به  یقین دولت دیگر دغدغه تأمین منابع درآمدی بودجه را نخواهد داشت. بلکه 
مازاد درآمدی را می تواند به حمایت از نیازمندان و فقرا و توزیع بهتر ثروت در جامعه اختصاص دهد.

متأسفانه نظام مالیاتی سنتی را دارا هستیم که شرایط نامناسبی را نیز رقم زده است. به طورکل کسری 
بودجه صرف نظر از میزان مالیاتی که اخذ می شود، با افزایش میزان مالیات ترمیم خواهد شد و دیگر 

نیاز به فروش یک قطره از نفت و یک مترمکعب گاز کشور نخواهد بود.

برخورد با پوشاک قاچاق تشدید می شئد

کاهش ۶۰ درصدی قاچاق پوشاک 
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فناوری و 
اطلاعات

همکاری ایران و عراق در زمینه تجارت الکترونیک
راه اندازی منطقه آزاد مشترک اقتصاد دیجیتال

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات کشورمان با اشاره به پیشرفت های چشمگیر 
ایران در حوزه های مختلف ارتباطات و فنــاوری اطلاعات از آمادگی ایران برای 
همکاری های نزدیک و مشــترک در حوزه تجارت الکترونیک بر اساس قوانین و 

ملاحظات دو کشور خبر داد.
به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، عیسی زارع پور در ادامه سفر خود به 
عراق در دیدار با »اثیر داود الغریری« وزیر تجارت عراق، اظهار کرد: ایران آمادگی 
دارد تجربیات خود را در بخش های مختلف ارتباطات و فناوری اطلاعات در اختیار 

کشور دوست و برادر خود عراق قرار دهد.
وی با اشــاره به فعالیت گســترده ســکوها و پلتفرم های فعال در حوزه تجارت 
الکترونیک و فروشگاه های اینترنتی، افزود: ایران در زمینه فروشگاه های اینترنتی، 
پرداخت آنلاین، فین تک ها، اســتارت آپ های مالی رشد داشته و آمادگی دارد 
همکاری های نزدیک و مشــترکی در این زمینه بر اساس قوانین و ملاحظات دو 

کشور با عراق داشته باشد.
وزیر ارتباطات انتقال دانش ساخت، پرتاب و تصاویر ماهواره ای در حوزه فضایی و 
همکاری برای راه اندازی منطقه آزاد مشترک اقتصاد دیجیتال بین دو کشور را از 

دیگر زمینه های همکاری دو کشور اعلام کرد.
زارع پور تاکید کرد: در عصر کنونی کشوری که دارایی های دیجیتال و سایبری 
مثل سکوهای بومی اختصاصی نداشته باشد به نوعی مستعمره دنیای دیجیتال 
می شود بنابراین برای حفظ بقا و استقلال باید به یکدیگر کمک کنیم تا هویت و 

استقلال داشته باشیم.
وزیر تجارت عراق نیز در این دیدار با ابراز خرسندی از توانمندی ها و پیشرفت های 
ایران در عرصه های تجارت الکترونیک و فناوری های نوین مالی، از علاقمندی 
کشورش برای استفاده از ظرفیت ها و پیشرفت های جمهوری اسلامی ایران برای 

توسعه تجارت الکترونیک در عراق یاد کرد.

ارائه ۴۰ درصد خدمات دولت به صورت هوشمند تا پایان ۱۴۰۳
دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات در تشریح برنامه های مربوط به توسعه پنجره 
ملی خدمات دولت هوشمند در پایان ۱۴۰۳ گفت: بر اساس برنامه ریزی های انجام 
شده تا پایان سال آینده، ۱۰۰ درصد خدمات به صورت الکترونیکی، ۴۰ درصد 
خدمات به صورت هوشمند و تمامی ثبت نام ها و احراز هویت های دولت به صورت 

یکپارچه انجام خواهند شد.
»رضا باقری اصل« دبیر شــورای اجرایی فناوری اطلاعــات در همایش تبیین 
قوانین توسعه دولت هوشمند و حکمرانی داده ها که در سالن شهید قندی وزارت 
ارتباطات برگزار شد، گفت: اجرای دولت الکترونیک در چهار لایه انجام می شود. 
لایه نخســتین لایه  مربوط به ارتباط با مردم اســت که احراز هویت یکپارچه، 
دسترسی آزاد به اطلاعات، پنجره ملی خدمات دولت هوشمند و مواردی از این 
دست را شامل می شود. در لایه دوم ارائه خدمات دستگاه ها مانند آموزش، سلامت، 
تجارت، مالیات، انرژی و حمل و نقل به صورت الکترونیکی انجام می شــود. لایه 
سوم مربوط به سامانه های اطلاعات پایه و لایه چهارم مربوط به زیرساخت های 

فنی است.
باقری اصل درباره مجموعه قوانین و مقررات کشوردر گذار از دولت الکترونیکی به 
دولت هوشمند گفت: سال ۹۰ برای نخستین مرتبه توسعه و تکمیل پایگاه های 
اطلاعاتی تبادل و به اشتراک گذاری اطلاعات مطرح شد. برای نخستین بار سال 
۹۷ کارگروه تعامل پذیری شکل گرفت و در سال ۱۴۰۱ با قانون مدیریت داده ها 
و اطلاعات ملی مصوب شــد. لایحه حفاظت از داده های شخصی نیز هفته آینده 

تقدیم دولت می شود.
دبیر شــورای اجرایی فناوری اطلاعات تصریح کرد: بر اساس قانون دستگاه های 
اجارایی مکلف شــدند تا کلیه خدمات خود را تا آبان ۱۴۰۲ از طریق پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند ارائه دهند. تا پایان آذرماه ۱۴۰۲ کلیه استعلامات بین 
دســتگاهی به صورت برخط و در نهایت پایان دی ماه بایــد ۲۰ درصد خدمات 

الکترونیکی شوند.
باقری اصــل افــزود: برنامه ریزی به ایــن صورت اســت که تا پایــان ۱۴۰۳ 
برنامه داریم کــه ۱۰۰ درصد خدمــات به صــورت الکترونیکــی، ۴۰ درصد 
خدمات بــه صورت هوشــمند و تمامی ثبت نام هــا و احــراز هویت های دولت 
یکپارچه شــوند.باقری اصل خاطرنشــان کرد: زمانی می تــوان گفت خدمتی 
 هوشــمند شــده که آن خدمت به صــورت برخطر و بــدون دخالت انســان 

انجام می شود.

کدام کشور در بانکداری دیجیتال پیشرو است؟
آفریقا با بالاترین میزان خدمات بانکداری همچنین دارندگان حساب و تراکنش ها، 
پیشرو بانکداری با تلفن همراه در جهان است. به نقل از ویفروم، ظهور بانکداری 
با تلفن همراه و بانکداری دیجیتال به میلیون ها آفریقایی کمک کرده است تا در 
مناطقی که به شبکه های بانکی سنتی دسترسی ندارند، به منابع مالی دسترسی 

پیدا کنند.
آفریقا اغلب به عنوان پیشگام آینده بانکداری مطرح شــده است زیرا بسیاری از 
مناطق آن مستقیماً به سمت بانکداری با تلفن همراه رفته اند تا دسترسی بیشتری 
به افراد بدون بانک ایجاد شــود، به این معنی که طی دو دهه گذشته میلیون ها 
آفریقایی بدون مراجعه به یک شــعبه معمولی بانک به خدمات بانکی دسترسی 

پیدا کرده اند.
به نظر می رسد که آفریقا همچنان به عنوان پیشــرو در بانکداری دیجیتال باقی 
بماند. این خدمات در همه گیری، حتی بیشــتر به یک راه نجات تبدیل شــد و 
دولت های آفریقایی مردم را تشــویق کردند تا از پرداخت هــای تلفن همراه با 
چشم پوشــی از هزینه تراکنش تلفن همراه برای کمک به محدود کردن شیوع 

بیماری کووید- ۱۹ استفاده کنند.
بر اساس گزارش تحول بانکداری دیجیتال آفریقا در سال ۲۰۲۳، امروزه ۴۸ درصد 
از جمعیت آفریقا از خدمات بانکی استفاده می کنند. در حالی که این هنوز به این 
معنی است که حدود نیمی از جمعیت آن بدون بانک هستند و پول نقد شکل غالب 
پرداخت باقی مانده است با وجود تمامی این موارد همچنان بانکداری دیجیتال به 

سرعت در سراسر این قاره گسترش می یابد.
بانکداری تلفن همراه، کشــورهای جنــوب صحرای آفریقا را پیشــتاز کرد. در 
آفریقــا و بســیاری دیگــر از بازارهای در حــال توســعه، بیشــتر بانکداری 
دیجیتال به شــکل بانکــداری با تلفن همراه اســت و این به دلیــل عدم وجود 
زیرســاخت ارتباطی ثابت برای دسترســی به اینترنت ثابت اســت. بر اساس 
 این گزارش، حدود ســه چهارم ترافیک آنلاین در آفریقــا از طریق تلفن همراه 

انجام می شود.
نزدیک به نیمی از حســاب های بانکداری تلفن همراه جهان در آفریقا مســتقر 
هســتند و این روند صعودی اســت. شــایان ذکر اســت که رشــد حساب ها و 
تراکنش های ثبت شــده بالاتر از میانگین جهانی اســت و حــدود یک پنجم را 
در سال ۲۰۲۲ تشــکیل می دهد و به طور قابل توجهی بیشــتر از سایر مناطق 
جهان اســت. یکی از اهــداف مجمع جهانی اقتصاد این اســت کــه دیجیتال 
را در اولویت قــرار می دهد تــا میلیون ها نفــر را آنلاین کند و به آنــان امکان 
 دسترســی به خدمات مهم ازجمله مالــی، مراقبت های بهداشــتی و آموزش

 را بدهد.

اخبار

سرپرســت پــارک فناوری 
اطلاعــات و ارتباطات گفت: 
تجهیزات شــبکه و مخابراتی 
در ۱۷ محــور و ۳۷ محصول 
مختلف که برای توسعه شبکه 
ملی اطلاعات موردنیاز اســت، توسط وزارت ارتباطات 
شناسایی شده و توسط شرکت های فعال در پارک فاوا 

تولید و بومی سازی خواهد شد.
»اکبر قنبرپور« درباره شــرکت های مســتقر در پارک 
فاوا اظهار کرد: مجموعاً در پــارک گرمدره که پردیس 
اصلی پارک فاوا اســت و همچنین شعبه مشهد، حدود 
۹۲ شرکت عضو هســتند که در ســال گذشته حدود 
۲ هزار میلیارد تومان فروش داشــتند. شرکت هایی که 
در این منطقه فعالیت دارند، هنــوز موفق به صادرات 
محصولات خود نشــده اند و برنامه های مختلفی برای 

توسعه بازارهای خارجی این محصولات در نظر داریم.

پارک های تخصصی فاوا اهــداف مهمی را 
دنبال می کنند

وی افزود: اکنون در همه استان های کشور، پارک های 
فناوری تأســیس شــده که حوزه فعالیت این پارک ها 
عمومی اســت و وظیفه حمایت از شــرکت های دانش 
بنیان، واحدهای فناور، مخترعیــن و صاحبان ایده در 
تولید و تجاری ســازی محصولات فناورانــه را برعهده 
دارند؛ اما پارک های فناوری تخصصی که زیرمجموعه 

وزارتخانه هایی مانند نفت، نیرو، کشاورزی و ارتباطات 
و فناوری اطلاعات هســتند، علاوه بر اهداف عمومی و 
حمایتی، باید ۲ وظیفه دیگر را نیز به شــکل همزمان 

انجام دهند.
مشــاور وزیــر ارتباطات گفــت: وظیفه نخســت آنها 
احصای نیازهای فناورانه اســت تا شرکت های فعال در 
این پارک ها بتوانند در راســتای رفع آنها قدم بردارند. 
وظیفه دیگر بازارسازی برای این محصولات و گسترش 
کسب وکارهای این بخش و فروش محصولات شان است.

یکی از محورهای اصلی که در پارک فاوا دنبال می شود، 
تأمین نیازهای شبکه ملی اطلاعات از طریق شرکت های 
مســتقر در این مکان اســت؛ قنبرپور در این خصوص 
گفت: اکنون ۳۷ محصول مختلف مورد نیاز شبکه ملی 
اطلاعات توســط وزارت ارتباطات شناســایی شده که 

توسط شرکت های فعال در پارک تولید خواهند شد.

راه اندازی ۳ قطب مرکز داده تا پایان دولت 
سیزدهم

سرپرســت پارک فاوا ادامه داد: توســعه شــبکه ملی 
اطلاعات، به تجهیزات فناورانه و سخت افزاری زیادی نیاز 
دارد که تعدادی از آن ها در کشور تولید می شود؛ اما تعداد 
قابل توجهی از آنها تولید داخل نیســت یا عمق دانش 
زیادی دارند که در این برهه زمانی به آن دست نیافته ایم. 
اگر دراین خصوص با همکاری وزارت ارتباطات، تأمین 
مالی صورت بگیرد و شــرکت ها و اپراتورهای بزرگ نیز 
همراه شــوند، قطعاً می توان بخش دیگری از تجهیزات 
موردنیاز برای ارتقا شــبکه ملی اطلاعــات را در داخل 

کشور تولید کرد.

وی درباره پروژه هایی که پــارک فاوا در حال طراحی یا 
اجرایی کردن آن است، گفت: اکنون ۲ پروژه جدید در 
دست داریم. یکی احداث شعبه پارک فاوا در فولادشهر 
که عملیات اجرایی آن آغاز شــده و واگــذاری اراضی 
موردنیاز به شرکت ها آغاز شده است. پروژه دیگر احداث 
قطب مرکز داده کشور در شهر مشهد است و به طور کلی 
تا پایان دولت سیزدهم، ۳ قطب مرکز داده در شهرهای، 
مشــهد، البرز )منطقه ویژه اقتصادی پیام( و فولادشهر 

راه اندازی خواهد شد.
قنبرپور درباره همکاری و تعامل پارک فناوری اطلاعات 
و ارتباطات با کشورهای منطقه، بیان کرد: اکنون در حال 
تمرکز برای همکاری با کشورهای آفریقایی هستیم که از 
۲ جهت برای کشور اهمیت دارند. یکی از دلایل این است 

که سطح فناوری که در این کشورها وجود دارد، پایین تر 
از ایران اســت و فرصتی را ایجاد می کند تا دانش فنی و 

محصولات ایرانی را به کشورهای افریقایی صادر کنیم.
مشــاور وزیر ارتباطات گفت: نکته دوم این است که با 
توجه به دانشی که در خصوص ایجاد، مدیریت و توسعه 
پارک های فناوری در ۲ دهه گذشــته در کشور شکل 
گرفته، می توانیم کمک کنیم تا در آن کشورها نیز پارک 
فناوری شــکل بگیرد. در این خصــوص باید مطالعات 
و طراحی های اولیه آغاز شــود تا بتوانیــم اولین پارک 
فناوری در آن کشورها را ایجاد کنیم. این همکاری تعامل 
شرکت های مستقر در پارک فاوا را کشورهای آفریقایی 
را افزایش می دهد. با دیگر کشورهای منطقه نیز همچون 

هند، روسیه، عراق و سوریه تعاملاتی خوبی داریم.

۳۷ محصول مورد نیاز شبکه ملی اطلاعات تولید می شود

تولید و بومی سازی تجهیزات شبکه ملی اطلاعات
News kasbokar@gmail.com

جلسه بررســی ســند نظام جامع دولت هوشمند با 
حضور رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران، مشاور 
وزیر ارتباطات در حوزه دولت هوشمند و معاون دولت 
الکترونیکی ســازمان برگزار شــد. به گزارش  وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، جلســه بررســی سند 
نظام جامع دولت هوشمند با حضور محمد خوانساری 
رئیس ســازمان فناوری اطلاعات، احسان کیان خواه 
مشــاور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات در حوزه 
دولت هوشمند و جواد موحد معاون دولت الکترونیکی 

سازمان فناوری اطلاعات برگزار شد.
در این جلسه محمد خوانساری رئیس سازمان فناوری 
اطلاعات با اشــاره به ســند راهبردی ایران در فضای 
مجازی که اواخر مرداد ماه ســال گذشته به تصویب 
شــورای عالی فضای مجازی رســید، گفت: در سند 
راهبردی جمهوری اســلامی ایران در فضای مجازی 
۳۹ زیر سند مشخص شده که تهیه و تدوین سند نظام 
جامع دولت هوشمند بر عهده وزارت ارتباطات قرار داده 
شده است. وی ادامه داد: تدوین سند نظام جامع دولت 
هوشمند توسط سازمان فناوری اطلاعات ایران پس از 
تهیه نســخه اولیه با برگزاری جلسات متعدد و عمیق 
کارشناســی با حضور ذی نفعان ســند مذکور مطابق 
مصوبات شورای عالی فضای مجازی مورد نقد و بررسی 
و اصلاح قرار گرفت که در این فرایند، تهیه و اخذ نظرات 
کارشناسی دستگاه های مختلف بر اساس دستورالعمل 

شورای عالی فضای مجازی انجام شده است.
معاون وزیر ارتباطات بــا بیان اینکــه رویکرد اصلی 
در تدوین ســند نظام جامع دولت هوشمند توجه به 
محوریت شهروندان برای اســتفاده از فناوری های نو 

برای تســهیل ارائه خدمات به آنها از طرف دولت بوده 
است، تاکید کرد: تطابق و بررسی این سند وهم راستایی 
سنجی با بیانیه گام دوم انقلاب که از سوی رهبر معظم 
انقلاب ابلاغ شده و همچنین هم راســتایی با الگوی 
ایرانی اسلامی پیشرفت از جمله مواردی است که باید 

در تهیه این سند مورد توجه قرار گیرد.
رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران با بیان اینکه بر 
اساس قانون بودجه، همه دستگاه های اجرایی باید تا 
پایان آبان تمامی خدمات خود را از طریق پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند ارائه می کردند، گفت: علاوه بر 
آن همه استعلامات بین دستگاهی نیز باید تا پایان آذر 

به شکل برخط انجام شود.
وی با اشاره به همکاری وزارت ارتباطات و سازمان اداری 
استخدامی و همه دستگاه های اجرایی کشور، افزود: با 
هدف گذاری صورت گرفته، همه خدمات باید به صورت 
برخط و بدون نیاز به مراجعه حضوری به مردم شریف 
ایران اسلامی ارائه شوند. خوانساری تصریح کرد: تا به 
امروز، ۲۹ میلیون نفر از هموطنان از خدمات ارائه شده 
در پنجره ملی خدمات دولت هوشمند استفاده کرده اند.

احســان کیان خواه مشــاور وزیر ارتباطات در حوزه 
دولت هوشمند نیز با تاکید بر اینکه داشتن نقشه کلان 
استقرار دولت هوشمند نیاز ضروری کشور است، گفت: 
دیجیتالی ســازی دولت و کاربرد وسیع فناوری های 
هوش مصنوعی به انسجام در راهبری استقرار، توسعه و 

بهبود مستمر نیاز دارد. از طرفی این نقشه و طرح جامع 
باید ریشه در ارزش های اصیل انقلاب اسلامی داشته 
باشد و اخلاق و ارزش های در همه فرایندهای دیجیتالی 
نهادینه شده باشد. ضمن اینکه نقش بخش خصوصی 
در فرایندهای حاکمیتی و استفاده وسیع از قابلیت ها و 

سرمایه بخش خصوصی هم باید مشخص شود.
وی با بیــان اینکه طرح دولت هوشــمند مکمل طرح 
حکمرانی داده باید باشــد، افزود: به عبارتی راهبری 
جامع کشور که در طرح دولت هوشمند تبلور دارد باید 
ابعاد حکمرانی داده را مشخص کند و انسجام برنامه ای 
را تأمین کند. از طرفی اهداف کلیدی سایبری ســازی 
کشور که مصوب شورای عالی فضای مجازی است و این 
دو برنامه جز ۳۹ برنامه راهبردی فضای مجازی کشور 
است باید در بردارنده اهداف و ارزش های این سند کلان 

باشد و بر اساس آن طراحی شود.
کیان خواه با تاکید بر توجه بــه اقتضائات اجتماعی و 
فرهنگی در تدوین نقشه راه خدمات ارائه شده، تصریح 
کرد: به نظرم به نگرش خلاقانه در مفهوم پردازی دولت 
نیاز داریم و دولت و چارچوب هــای کنترلی، اجرایی 
و برنامه ریزی آن بایــد مبتنی بر هوشمندســازی و 
داده محوری با فهم شــود و در عین حال چالش های 

تحول و نقاط تحولی نیز به درستی بررسی شود.
در ادامه جواد موحد معاون دولت الکترونیک سازمان 
فناوری اطلاعات با اشــاره به اینکه بــرای طراحی و 

تدوین سند نظام جامع دولت هوشــمند بیش از ۱۰ 
جلســه با حضور ۱۹ دســتگاه برای بررسی جنبه ها و 
جوانب مختلف برگزار شــده اســت، گفت: در دولت 
هوشمند محوریت با شهروندان است که نمونه آن در 
کشورهای دیگر نظیر هند، کره و ژاپن که در این زمینه 
پیشرو هستند، قابل رؤیت اســت و در ارائه خدمات به 
موضوعاتی چون دسترســی آســان، شخصی سازی، 
شفافیت و توجه به شهروندان مدنظر قرار گرفته است.

وی با بیان اینکه چشــم انداز و ســند راهبردی دولت 
هوشمند پیش بینی شده تا پایان برنامه هفتم توسعه 
عملیاتی شــود، افزود: در این برنامه دیجیتال سازی 
خدمات، نقشــه راه مبنی بر تمرکز بر یکپارچه سازی 
ارائه خدمات است تا شــعار ارائه خدمات دستگاه های 

اجرایی در یک آیکون جامعه عمل بپوشد.
موحد بــا بیان اینکه در کشــورهای موفــق در حوزه 
دیجیتال ســازی خدمات، ایجاد یــک معاونت بنام 
دولت الکترونیک یــا معاونت دیجیتال در ســاختار 
ریاست جمهوری دیده می شــود، تصریح کرد: یکی از 
خصوصیات این سند راهبردی، دولت بدون تماس است 
که یعنی شهروندان بدون نیاز به تماس بتوانند خدمات 

مورد نیاز خود را دریافت کنند.
معاون سازمان فناوری اطلاعات با اشاره به اینکه سند 
تدوین شــده باید در مرکز ملی فضــای مجازی مورد 
بررســی و تصویب قرار گیرد، خاطرنشان کرد: بدین 
ترتیب این ســند محور مقررات گذاری و برنامه های 
اقدام در سطح دولت و دستگاه های اجرایی می شود تا بر 
اساس آن برای حوزه های مختلف، برنامه های مختلف 

طراحی و اجرا شود.

طبق آخرین اظهارات وزیر ارتباطات، پروژه بزرگ فیبر 
نوری منازل و کسب وکارها از یک سال گذشته آغاز و 
در ۱۰۰ شهر نیز به پایان رسیده و تاکنون ۴.۵ میلیون 
خانوار تحت پوشــش قرار گرفته اند. به گزارش ایسنا، 
فیبر نــوری یــا  )Fiber To The x( FTTx، یکی از 
روش های دسترسی به اینترنت ثابت است که به جای 
تمام یا بخشی از کابل مسی از کابل های فیبر نوری بهره 
می برد. بسته به این که به جای x چه حرفی قرار بگیرد، 
به روش های مختلف ارائه آن به کاربر اشاره می کند. در 
مدل )Fiber To The Home( FTTH، کابل کشی 
فیبر نوری تا منزل یا واحد کاربر ادامه پیدا می کند و به 
عبارت دیگر فیبر نوری در تمام مســیر از مخابرات تا 

داخل منزل جایگزین کابل مسی می شود.
 ،Fiber To The Building( FTTB( اما در مــدل
کابل فیبر نوری به ســاختمان می رســد و درنهایت 

خدمات توسط کابل مســی )معمولا VDSL( تحویل 
 Fiber To The Cabinet(( داده می شود و در مدل
FTTC، فیبر نوری به نزدیک تریــن کافو به کاربر )در 
فاصله کمتر از ۵۰۰ متری کاربر( ارائه داده می شود و 
 DSL مشترک در نهایت از طریق یکی از فناوری های

)نظیر VDSL( به شبکه متصل می شود.
در همین رابطه اخیرا عیسی زارع پور - وزیر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات- در دومین رویــداد ملی صنعت 
دانش بنیان اظهار کرد: برای فراهم کردن زیرساخت 
مناســب در کشــور، پروژه بزرگ فیبر نوری منازل و 
کسب و کارها از یک سال گذشته آغاز و در ۱۰۰ شهر 
نیز به پایان رسیده و تاکنون ۴.۵ میلیون خانوار تحت 
پوشــش قرار گرفته اند. طبق اعلام وزارت ارتباطات و 

فناوری اطلاعات، وی تأکید کرده اســت سرعت های 
نزدیک به هزار مگابیت برثانیه نیز در این شهرها به مردم 
ارائه می شود و تا پایان دولت نیز تمام شهرهای کشور 
تحت پوشــش این پروژه قرار می گیرند. از سوی دیگر 
زارع پور اخیرا با انتشار پستی در یک شبکه اجتماعی 
داخلی از آغاز طرح ملی فیبر نوری در جزیره ابوموسی 
خبر داد. او در این زمینه گفت: طرح فیبر نوری منازل 
و کســب وکارها در جزیره زیبای ابوموســی در حال 
اجراست تا امکان ارائه ســرعت های چندصد مگابیت 

بر ثانیه ای به هموطنان ساکن این جزیره فراهم شود.
در لایحه بودجه ســال آینده نیــز بخش هایی به این 
فناوری اختصاص داده شده است. در تبصره ۱۳ لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۳ گفته شده است به منظور تسریع 

و تسهیل ســرمایه گذاری بخش خصوصی در توسعه 
شبکه فیبر نوری کشور، معابر شهری و خارج از شهری 
را حداکثر ۱۵ روز پس از دریافت تقاضای کاربر معرفی 
شده از ســمت وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و 
صرفاً با رعایت شــرایط و ضوابط و تعرفه های مصوب 

کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات ارایه کنند.
از سوی دیگر در بخش دیگری نیز گفته شده به منظور 
تسریع و تسهیل ســرمایه گذاری بخش خصوصی در 
توسعه شبکه فیبر نوری کشور، وزارت نیرو با همکاری 
وزارت ارتباطات فناوری اطلاعات )ســازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی( مکلف اند اســتانداردها، 
ضوابط و تعرفه های عبور تــار )فیبر(های نوری هوایی 
کاربران مذکــور از طریق تیرها و دکل هــای برق را با 
رعایت اصول امنیتی و پدافند غیرعامل حداکثر ظرف 

دو ماه به تصویب هیأت وزیران برساند.

یکی از شــرکت های عضو مرکز رشد فناوری نخبگان 
پارک فناوری پردیس بــا تولید آچــار هیدرولیک و 
ابزار اندازه گیری شــاتون قطار، به کمک صنعت ریلی 
کشور رفته اســت. به گزارش پارک فناوری پردیس، 
ســاخت ربات های صنعتی و ابزارهای تســت شاتون 
از فناوری هایی اســت که در صنعت کاربرد گسترده 
ای دارد. شــرکت صنعت کارای هوشــمند پردیس از 
شرکت های عضو مرکز رشــد فناوری نخبگان پارک 
فناوری پردیس توانســته اســت با تولید محصولات 
 فناورانه، به صنایع کشور خصوصاً صنعت ریلی کشور 

کمک کند.
علیرضــا نوروزیان مدیرعامل شــرکت صنعت کارای 
هوشــمند پردیس در رابطــه با ســاخت آچارهای 
هیدرولیکــی )Hydraulic Tools( گفــت: آچــار 

هیدرولیکی با تبدیل فشار هیدرولیک به نیروی دورانی 
)گشتاور( کار می کند و برای باز و بسته کردن پیچ های 
خیلی بزرگ، نظیر: پل های فلــزی، لودر، لوکوموتیو، 
صنعت نفت و گاز و همه صنایع ســنگین اســتفاده 

می شود.
وی افزود: با توجــه به نیاز صنعت ریلی کشــور برای 
تعمیر و ساخت موتور قطار و تحریم های صورت گرفته 
در این حوزه، تولید آچار هیدرولیکی برای باز و بسته 
کردن پیچ های موتور دیزل لوکوموتیو در دســتور کار 
شــرکت قرار گرفت و پس از یک ســال کار تحقیق و 
 توسعه، آچار هیدرولیکی با گشــتاور ۸۷۰ نیوتن متر 

تولید شد.
نوروزیان در بخــش دیگری از این گفتگــو ادامه داد: 
یکی دیگر از محصولات تولیدی شرکت صنعت کارای 

هوشمند پردیس، دستگاه اندازه گیری ابعادی و هندسی 
 Connecting Rod Checking( شاتون موتور قطار

Gauge( است.
وی افزود: شــاتون یک قطعه حیاتــی در موتورهای 
احتراقی اســت، زیرا از دقت  بالایی در ابعاد و هندسه 
برخوردار اســت و نبود دقت کافی مطابق نقشــه در 
هندســه و اندازه های خارج از تلورانس آن باعث ایجاد 
شکست این قطعه و آسیب به موتور می شود. نوروزیان 
درباره دســتگاه تولیدی این شــرکت گفــت: قبل از 
مونتاژ شــاتون درون موتور، بایــد از صحت اندازه ها و 
هندسه شــاتون اطمینان حاصل کرد و کنترل کیفی 
 حاصل از تولید یا بازســازی این قطعــه قبل از مونتاژ 

صورت گیرد. 
 دستگاه ســاخته شده توســط این شــرکت قادر به

 اندازه گیری بسیار دقیق ابعاد و هندسه شاتون موتور 
قطار می باشد.

مدیرعامل شــرکت صنعت کارای هوشمند پردیس 
افزود: با توجه به بومی سازی فناوری در دستگاه اندازه 
گیری ابعادی و هندسی شــاتون موتور، این دستگاه 
می تواند برای اندازه گیری شــاتون موتور خودروهای 
سواری نیز مورد استفاده قرار گیرد که در این خصوص 
نیز همکاری هایی با مجموعه مپنا برای ساخت موتور 

ملی در دست انجام است.
بر اساس این گزارش، شرکت صنعت کارای هوشمند 
پردیس از شرکت های عضو مرکز رشد فناوری نخبگان 
پارک فناوری پردیس از ســال ۱۳۹۹ فعالیت خود را 
در این پارک با محوریت ســاخت ربات های صنعتی و 

ابزارهای اندازه گیری آغاز کرده است.

شهروندان در دولت هوشمند محوریت دارند

بررسی سند نظام جامع دولت هوشمند

چند شهر به فیبر نوری مجهز شدند؟

رفع نیاز صنعت ریلی کشور توسط دانش بنیان ها
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کشاورزي

كشــور با مشــكلات بي آبي سروكله 
مي زند و دولت هم به دنبال پيدا كردن 
راه حلي براي اين مســائل اســت. به 
همين دليل هم يك روز طرح نكاشت 
را به ميان مي آورد و روز ديگر، كشت 
فراســرزميني را تصويب مي كند. دولت طرح ها و برنامه هاي 
مختلفي را اجرا مي كند تا بتواند هم مشكل بي آبي را حل كند 
و هم معضل بيكاري افزايش پيدا نكند اما هركدام براي خود 
مشكلات و حاشيه هايي را مي ســازند. اواخر تابستان گذشته 
هيات دولت كشــت فراســرزميني محصولات كشاورزي را 
تصويب كرد. طبق اين مصوبه به كشاورزان اجازه داده مي شود 
در كشورهاي خارجي به كشت محصولات مختلف كشاورزي 
بپردازند. بر همين اســاس نوبخت؛ ســخنگوي دولت وزارت 
جهاد كشاورزي موظف بود با همكاري وزارتخانه هاي اقتصاد 
و امور خارجه حداكثر ظرف دوماه  سازوكارهاي اجرايي كشت 
فراســرزميني را تدوين و ابلاغ كند. البته با گذشــت بيش از 
يك سال فعلا خبري از اين  سازوكار نيســت اما وزارت جهاد 

كشاورزي تابه حال پيشنهاداتي در اين مورد داده است. 

تدويينآييننامه
در جلسه مشتركي بين محمود حجتي، وزير جهاد كشاورزي 
به همراه عبدالمهدي بخشنده، معاونش و اعضاي كميسيون 
كشاورزي اتاق بازرگاني ايران باز بحث كشت هاي فراسرزميني 
مطرح شد. عبدالمهدي بخشنده از تدوين آيين نامه اي براي 
حمايت از افرادي كه در كشت فراســرزميني وارد مي شوند، 
خبر داده و اظهار داشــت: براي حمايــت از بخش خصوصي 
چه در امور حقوقي و كنســولي و چه اخذ تسهيلات بيمه اي، 
آيين نامه اي تدوين شــده كه ظرف چند روز آينده به امضاي 
وزير خواهد رسيد و براي تصويب به دولت مي رود. وي درباره 
سياست دولت براي كشت فراسرزميني با توجه به آب بر بودن 
محصولات كشاورزي گفته است كه وزارت جهاد كشاورزي با 
كمك وزارت اقتصاد و امور خارجــه مطالعات جامعي را روي 

اين طرح انجام داده است. 

همكاريباكشورهايهمسايه
به هرحال، ايران نخستين كشوري نيست كه مي خواهد كشت 

فراســرزميني را تجربه كند. پيش از اين ژاپن به علت كمبود 
زمين، نســبت به خريد يا اجاره زمين در كشورهاي مستعد 
اقدام كرده و محصولات مــورد نياز خود را در آن كشــورها 
توليد مي كند. حالا هم وزير از كشت فراسرزميني در كشورها 
مختلف مي گويد. حجتي در جلسه مشترك اين وزارتخانه با 
اتاق بازرگاني، گفت: ما به دنبال كشت فراسرزميني در برزيل 
هستيم تا بخشي از نياز غذايي كشــور را تامين كنيم و براي 
پيگيري اين مسائل كارگروه مشــتركي مورد تاييد دو طرف 

تشكيل شده است. 

اجارهزميندركشورهايآفريقايي
به گفته سيدرضي نوري؛ عضو كميسيون كشاورزي آب و منابع 
طبيعي، طرح كشاورزي فراســرزميني نه تنها باعث افزايش 
توليدات كشور در كشورهاي ديگر مي شود بلكه توسعه اشتغال 
را در خارج از كشور نيز فراهم مي كند. به عقيده او، در زمينه 
كشت فراسرزميني كشورهايي در آمريكاي لاتين زمينه خوبي 
دارند. البته در اين حوزه نياز به حمايت دولت است تا با تسهيل 
ســرمايه گذاري و امضاي تفاهم نامه امكان كار در آن مناطق 
فراهم شود. اين نماينده مجلس با حمايت از طرح كشاورزي 
فراسرزميني، مي گويد: فعاليت در كشورهاي آفريقايي بسيار 
كم هزينه و اقتصادي اســت، از اين رو مي توان آن را با جديت 
دنبال كرد. نوري در رابطه با پيشنهادات مطرح شده مبني بر 
اجاره زمين در ساير كشــورها براي توسعه كشاورزي، معتقد 
است كه اين پيشــنهاد در دولت هاي گذشته نيز مطرح شده 
كه در كشورهايي نظير تانزانيا و اوگاندا زمين هايي اجاره و در 
آن مكان براي ايران به كشاورزي پرداخته شود. به گفته اين 
نماينده، كشت فراســرزميني به دليل وجود مشكلات و عدم 
زيرساخت هاي لازم، همواره مورد استقبال چنداني قرار نگرفته 
و براي حركت به اين سمت، بايد سرمايه گذاران داخلي را مايل 

به حضور در بخش كشاورزي فراسرزميني كرد. 
افزايشاشتغال

وي ادامه مي دهد: اكنون كشور ايران با پديده كم آبي مواجه 
بوده و اجاره زمين در ساير كشــورها، مي تواند بسيار كارآمد 
باشد، به طور مثال مي توان در آفريقاي جنوني اقدام به كشت 
محصولاتي از قبيل دانه هاي روغنــي، ذرت و گندم كرد كه 
ثمره آن عايد كل كشور مي شــود. اين نماينده در واكنش به 

اينكه آيا كشاورزي فراسرزميني، باعث رونق اشتغال در ديگر 
كشورها نمي شــود، نيز تاكيد دارد: اكنون تعداد بسياري از 
فارغ التحصيلان رشته كشاورزي در كشــور وجود دارند كه 
مي توانند تشــكيل تعاوني داده و با سفر به ســاير كشورها، 
به نفع ايران فعاليت كننــد و ما نيز بايد با تمــام توان از اين 
حركت حمايت كنيم. وي با اشــاره به وارد كننده بودن ايران 
در بخش محصولات كشاورزي، مي گويد: به طور حتم كشت 
فراسرزميني اين مشكلات را حل كرده و با امنيت بيشتري به 

توليد محصولات كشاورزي خواهيم پرداخت. 

استفادهازظرفيتهايداخلي
اما در مقابل افرادي هم هستند كه با اين طرح مخالف هستند. 
علي هادي زاده معلم؛ رئيس كميسيون كشاورزي اتاق ايران 
يكي از اين افراد است. او درباره اين طرح به ايسنا گفته است: 
به جاي كشــت فراســرزميني، ظرفيت هاي بالقوه داخلي را 

محقق كنيد.
 به گفته او، كشــت فراســرزميني كه به تازگــي دولت براي 
تامين امنيت غذايي بخش كشــور درنظر گرفته راهی علمي 
است اما نه براي كشــور ما كه به كشــاورزي كشور براساس 

اســتعداد و توانايي ها پرداخته نشده اســت. او در واكنش به 
اين موضوع كه كشــت فراســرزميني راهي به سوي امنيت 
غذايي اســت نيز تاكيد كرد: اما حتي با وجود دســتيابي به 
امنيت غذايي بايد به تمام جوانــب آن توجه كرد، چراكه اگر 
تمام محصولات و ازجمله محصولات اســتراتژيك در داخل 
كشــور توليد نشــود، مي تواند به عنوان خطر به حساب  آيد و 
بايد توجه كرد كه كشــت محصولاتي كه نياز به آب بيشتري 
 دارند بايد جــزو اولويت هاي كشــت در خــارج از مرزهاي 

كشور باشد. 

 بحران آب، کشاورزي را به خارج از کشور برد

کشت فراسرزميني، فرصتي براي جبران کم آبي

كشاورزي به  عنوان يكي از مهم ترين محورهاي توسعه 
اقتصادي كشور با مشكلات عديده اي ازجمله فروش و 
تغيير كاربري روزافزون زمين هاي كشاورزي تا فاصله 
فراوان توليد تا مصرف محصولات مواجه است كه در اين 
شــرايط بهترين راهكار افزايش درآمد توليدكنندگان 
از طريق افزايش بهره وري توليد مطرح مي شــود. يكي از مهم ترين مشكلات 
بخش كشاورزي پايين بودن بهره وري است به همين دليل كارشناسان بخش 
كشاورزي بر اين باورند كه وزارت جهاد كشاورزي بايد راهكارهايي براي افزايش 
بهره وري درنظر بگيرد تا درآمد كشاورزان افزايش و قيمت اين محصولات در 
بازار كاهش يابد. به گفته آنها وزارت جهاد كشاورزي بايد افزايش بهره وري را 
جزو اولويت هايش قرار دهد چراكه اگر با ايجاد برنامه ريزي هاي كارشناســي 
بهره وري افزايش يابد، افزايش توليد و كاهش قيمــت  محصولات در بازار نيز 
رقم مي خورد. اين كارشناسان معتقدند كه درآمد كشاورز قابل رقابت با قيمت 

زمين كشاورزي نيست. 

درآمدكمكشاورزي
به گفته مجيد كوپاهي؛ عضو هيات علمي دانشكده كشاورزي دانشگاه تهران در 
حال حاضر درآمد كشاورز قابل رقابت با قيمت زمين كشاورزي نيست. ترجيح 

كشاورزان فروش زمين كشاورزي به جاي توليد محصول است از اين رو ضرورت 
دارد وزارت جهاد كشاورزي ضمن حمايت مالي از كشاورز، راهكارهاي علمي 
خود را براي بهبود وضعيت كشــاورزي و توليد ارائه دهد. اين استاد دانشگاه با 
اشاره به اهميت بخش كشاورزي در كشــور و لزوم توجه دولت به اين بخش، 
مي گويد: بايد حمايت هاي مالي از ســوي دولت براي كشاورزان درنظر گرفته 
شود. وي علت از بين  رفتن زمين زراعي و مراتع كشاورزي را فروش زمين هاي 
شمال كشــور عنوان مي كند و تاكيد دارد: وزارت جهاد كشاورزي بايد ضمن 
حمايت مالي كشاورز، راهكارهاي علمي خود را براي بهبود وضعيت كشاورزي 
و توليد محصول ســالم و باكيفيت ارائه دهد. اين كارشناس اقتصادي معتقد 
است: اهميت شفاف سازي بازار و ايجاد يك بانك اطلاعاتي دقيق براي رسيدن 
به يك ساختار مناسب و داشتن آماري دقيق در زمينه توليد محصولات، بسيار 

ضروريست چراكه بهترين راه داشتن يك رويكرد و نگاه واقعي به بازار است. 

بهكارگيريروشهايعلمي
اين كارشــناس مهم ترين اولويت وزارت جهاد كشــاورزي را در سال جاري 
تشكيل تيم علمي براي به كارگيري روش هاي تخصصي و فكر شده در امر توليد، 
صادرات و ساير موارد كشــاورزي مي داند. كوپاهي مي گويد: با توجه به اينكه 
وضعيت كشاورزي ايران مطلوب نيست بايد به دنبال تصميمات كارشناسي و 

كارهاي تحقيقاتي گوناگون براي بهبود اين شرايط بود به همين دليل انتظار 
مي رود وزارت جهاد كشاورزي از نظرات كارشناسي و فارغ التحصيلان متخصص 
در اين امر استفاده كند. وي معتقد است: بايد برنامه ريزي هاي دقيق در راستاي 
مصرف آب، نوع گياهان توليدي ســازگار با محيط زيست و زمين هاي زراعي 
انجام شود. به گفته اين كارشناس كشاورزي، در كشوري سياست زده هستيم از 
اين رو ممكن است واردات گندم نيز مانند نفت متوقف شود به همين دليل بايد 
از هم اكنون برنامه ريزي هاي كارشناسي براي بالا بردن توليد گندم صورت گيرد. 
كوپاهي با بيان اينكه كارشناسان خبره كشاورزي بسياري در كشور ما حضور 
دارند، تاكيد مي كند: بايد مطالعات زيادي در زمينه  نوع بذر هاي به كار گرفته 
شده صورت گيرد؛ به طوري كه به همه كشــاورزان القا شود با توجه به شرايط 
آب  وهوايي و زمين زراعي خود كدام محصول را بكارند تا به توليد مطلوب تر و 

اقتصادي تر دست يابند. 

سدهابافكركارشناسيساختهنشدهاست
عضو هيات علمي دانشــكده كشــاورزي دانشــگاه تهران ميزان بارندگي در 
سال هاي اخير را كم ارزيابي مي كند و ادامه مي دهد: با توجه به شرايط كمبود 
آب در كشور بايد به فكر تغيير شيوه هاي غذايي مردم بود به گونه اي كه مصرف 
محصولاتي كه در فرآيند  توليد به آب كمتري نياز دارند، جايگزين محصولات 

آب بر شوند. وي با بيان اينكه تاكنون تصميمات نادرستي براي استفاده  بهينه 
آب گرفته شده است، مي گويد: ايجاد سد و شبكه هاي آب رس به دليل اينكه فكر 
كارشناسي پشت آن نبوده، موجب از بين رفتن آب هاي زيرزميني شده است. 
اين كارشناس معتقد است كه بسياري از زيرساخت هاي كشاورزي با مشكل 
روبه رو هستند و طي چند ســال اخير به بخش كشاورزي توجه چنداني نشده 
است، از اين رو انتظار مي رود بخشي اعظم يارانه در زيرساخت هاي كشاورزي 
به كار گرفته شود چراكه كشاورزي محور استقلال و امنيت غذايي كشور است. 

ضرورتحفظنامايراندركالاهايصادراتي
وي يكي  ديگر از اولويت هاي بخش كشاورزي را توجه بيشتر اين بخش به امر 
صادرات مي داند و ادامه مي دهد: صادرات محصولات كشاورزي بايد تقويت شود 
به طوري كه صادرات يك محصول مانند زعفران درنهايت به اســم ايران تمام 
شود نه اينكه با ارسال به كشور هايي چون پاكستان و بسته بندي در آنجا به اسم 
كشور ديگري صادر شود. عضو هيات علمي دانشكده كشاورزي دانشگاه تهران 
فعاليت تمام بخش هاي مربوط به كشاورزي ازجمله صنايع جانبي، حمل ونقل 
و غيره را براي تدبير يك محصول سالم و باكيفيت مهم مي داند و مي گويد: بايد 
سياست گذاري هاي مفيدي در تمام اين بخش ها براي بهبود وضعيت كشاورزي 

ايران اجرا شود. 

»کسب وکار« بررسي مي کند

افزايش بهره وري، اولويت نخست کشاورزي
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سبکزندگي

حكايت نهادهايي كه پاسخگوي نگراني مردم نيستند

خوردنیانخوردن،مسالهایناست!
هنوز چندماه از اعلام وجود روغن پالم 
در لبنيات نگذشته بود كه باز خبر از 
وجود نيترات در آب رسيد. خبر وجود 
نيترات در آب به نتيجه نرسيده بود كه 
اعلام شــد واكس ميوه براي سلامت 
مضر است. اين پرونده حل نشده كه اعلام شد در گوجه فرنگي 
نيترات وجود دارد و حالا وجود سرب در مرغ تبديل به معضل 
شده است. اين روزها پشت سر همديگر خبرهايي روی صدر 
اخبار قرار مي گيرد كه حاكي از ناسالم بودن مواد غذايي است. از 
سوي ديگر، بايد تاييد وجود خمير مرغ در سوسيس و كالباس 
و همين طور وجود كودهاي خطرناك شيميايي را نيز به اين 
ليست اضافه كرد اما ماجرا از اينجا آغاز شد كه اين خبرها توسط 
نهادها و وزارتخانه هايي كه متولي سلامت مردم هستند پخش 
شد و همچنان خبري از پيگيري اين نهادها در رابطه به نتيجه 

رسيدن اين پرونده ها نيست. 

 پرونده مرغ هاي»سربي« روي ميز شورا
ديروز رحمت الله حافظي؛ رئيس كميســيون سلامت شوراي 
شهر تهران ضمن هشدار از ميزان بالاي سرب در گوشت مرغ، 
مي گويد: »ميزان سرب موجود در گوشت سفيد مرغ 47 درصد 
بيشتر از استاندارد اســت. او با بيان اينكه گزارش پايش مواد 
غذايي در اواخر سال گذشته نشان داد كه ميزان سرب موجود 
در گوشت سفيد مرغ 47 درصد بيشتر از استاندارد است، افزود: 
البته ظرف دو هفته آينده نتايج پايــش جديد، جمع بندي و 
اعلام مي شود. حافظي با بيان اينكه بايد براي تخمين آخرين 
وضعيت وجود ســرب در مرغ منتظر گزارش پايش امســال 
بود، درباره چرايي وجود اين حد ســرب در بدن مرغ، گفت: 
دانه هاي خوراكي درون دستگاه هايي توليد مي شوند و شايد 
قطعات سربي در اين وسايل وجود داشته باشد كه در تماس 
با دانه، سربي مي شوند اما قطعا بايد براي پاسخ به اين چرايي 

بررسي هاي لازم انجام شود. 
چندي پيش در پي انتشار اخباري مبني بر آلوده بودن مرغ ها به 
سرب، سيدحسين هاشمي، استاندار تهران با رد خبر آلودگي 
و بالا بودن سرب موجود در مرغ هاي شهر تهران، گفت: »مرغ 
مورد اســتفاده شهروندان تهراني هيچ مشــكلي ندارد.« وي 
افزود: »هيچ گزارشي درباره بالا بودن سرب موجود در مرغ و 

آلودگي آن از طرف وزارت بهداشت به استانداري داده نشده 
است. بر همين اســاس اخبار آلودگي در مرغ را به هيچ عنوان 
تاييد نمي كنيم.« او با بيان اينكه تنها مرجع رسمي اظهارنظر 
در اين باره وزارت بهداشــت و امور دام وزارت جهاد كشاورزي 
است، گفت: »اگر خبري در اين باره توسط بخش هاي ديگر ارائه 
شود حاشيه اي است و رسميت ندارد.« سرب يك عنصر بسيار 
سمي بوده كه مي تواند عوارض فراواني در بدن ايجاد كند و بنا 
به اعلام پروفسور مشتاقي، رئيس انجمن عناصر كمياب ايران، 
سرب علاوه بر تاثير روي كليه و كبد بر روي مغز تاثير و سبب 
ايجاد بيماري هاي عصبي مي شود. اين موضوع در حاليست كه 
هنوز وزارت بهداشت واكنشي بر قضيه نشان نداده و تماس هاي 
»كســب وكار« براي پيگيري اين موضوع به نتيجه نرسيد و 

مسئولان وزارت بهداشت پاسخي به موضوع ندادند. 

 ســازمان غــذا و دارو موظف به اعلام اســامي 
استفاده كنندگان روغن پالم

اگر ســري به ســوپرماركت محله تان بزنيد متوجه مي شويد 
كه اعلام اخباري چون وجود پالم در ماست و لبنيات بر روي 
قيمت ها و خريد اين محصولات تاثير گذاشــته است. خريدار 
فقط اســم يك كارخانه را براي خريد ماست مي آورد و تاكيد 
مي كند پرچرب نباشد. يكي از اين فروشندگان مي گويد: »از 
چندماه پيش كه اعلام شد در لبنيات پالم وجود دارد و سرطان 
زاست بازار ما كساد شده است. ماست و شير پرچرب برگشت 
مي خورند و مردم هم با ترديد خريد مي كنند. ما ضرر كرديم اما 
مشخص نشد اصلا كدام كارخانه پالم داشت و نتيجه چه شد و 

دست آخر ضررش نصيب ما شد!«
ديروز بعد از مدت ها دادستاني تهران، ســازمان غذا و دارو را 
موظف به اعلام اســامي اســتفاده كنندگان روغن پالم كرد. 
براساس دستور دادستاني تهران به ســازمان غذا و دارو، اين 
سازمان موظف است اسامي كارخانجات متخلف استفاده كننده 
از روغن پالم را اعلام كند. يكي از شاكيان پرونده روغن پالم در 
گفت وگو با ايرنا با اعلام اين خبر افزود: شــعبه 15 دادسراي 
كاركنان دولت به ســازمان غذا و دارو دســتور داد كه اسامي 
كارخانجات متخلف استفاده كننده از روغن پالم در محصولات 
خود را منتشر كند. »مصطفي ترك همداني« با استناد به ماده 
43 قانون تعزيرات حكومتي در امور خوراكي و بهداشتي، اظهار 

داشت: وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي براساس اين 
قانون مكلف است اسامي اقلام خوراكي و بهداشتي غيرمجاز را 
اعلام كند. او با تاكيد بر اينكه سازمان غذا و دارو موظف است 
ظرف مدت ســه روز پس از دريافت اين دســتور، اسامي اين 
كارخانه ها را اعلام كند، گفت: حدود 9 ماه است كه استفاده از 
روغن پالم در محصولات لبني رسانه اي شده است و بازپرس 
پرونده و دادستاني تهران نيز در امور بهداشتي مردم حساسيت 

خاصي داشته اند.
 جمعي از وكلا روز شنبه 25 مردادماه سال جاري با حضور در 
دادسراي كاركنان دولت از رئيس سازمان غذا و دارو و روساي 
سابق سازمان اســتاندارد به دليل اســتفاده از روغن پالم در 

محصولات لبني شكايت كردند.
 اما اين اقدام دادستاني تهران از ســوي رئيس سازمان غذا و 
دارو بي جواب نماند و محمد هاشمي، سخنگوي سازمان غذا و 
دارو در گفت وگو با »كسب وكار« اعلام كرد: »رئيس سازمان 
غذا و دارو در واكنش به خبر دســتور بازپــرس پرونده روغن 
پالم به سازمان غذا و دارو مبني بر انتشار اسامي كارخانجات 
متخلف، اظهار داشت: بعد از دســتور كتبي دادستان محترم 

مشــكلي براي اعلام اســامي وجود ندارد و 
در اســرع وقت انجام اين اقدام 

خواهد شد. دكتر ديناروند در واكنش به خبر مبني بر دستور 
بازپرس پرونده روغن پالم به ســازمان غذا و دارو براي انتشار 
اسامي كارخانجات متخلف، اظهار داشــت: ما همواره مساله 
متخلفان را اطلاع رســاني مي كنيم. فرآورده هايي كه قاچاق 
يا تقلبي هســتند يا فرآورده هايي كه بايد از سطح بازار جمع 
شوند را نيز اطلاع رســاني مي كنيم. پالم از ديد ما تخلفي بود 
كه وزارت بهداشت با آن برخورد كرد اما ما فكر كرديم در آن 
شرايط اطلاع رساني موضوع پالم ممكن است فراتر از آن جرمي 

كه اتفاق افتاده زيان ايجاد كند.«
از سوي ديگر، به گزارش پايگاه خبري سازمان غذا و دارو، دكتر 
ديناروند خاطرنشان كرد: »تصور كرديم دستگاه هاي مسئول بايد 
اطلاع پيدا كنند بنابراين ما به تمام دستگاه هايي كه مسئوليت 
داشتند فهرست متخلفان را اعلام كرديم و هم دستگاه قضايي، 
هم مجلس و هم دستگاه هاي اطلاعاتي و امنيتي كشور ليست 

را در اختيار دارند، اگر دستگاه هاي 
مربوطه صلاح مي دانند 

اطلاع رســاني مي شــود. اگر چنين نظري را بازپرس شعبه 15 
دادســراي كاركنان دولت دارد حتما انجام مي شود و مشكلي 
براي اعلام ليست اســامي متخلفان وجود ندارد و نگران اعلام 
اسامي متخلفان نيستيم و در اســرع وقت اعلام مي كنيم، البته 
بايد به صورت مكتوب و رسمي نظر دادستان محترم را دريافت 

نماييم.«

 وزارت بهداشت؛ حلقه مفقوده پيگيري مواد غذايي 
سالم

مردم در انتظار اعلام وضعيت متخلفان روغن پالم هستند اما همچنان 
وضعيت آب نيترات دار، واكس ميوه، كودهاي 

شيميايي و خمير مرغ و مرغ هاي سربي در 
هاله اي از ابهام قرار دارد. مسئولان وزارت 
بهداشت مي گويند اگر صلاح باشد راجع 
به موضوع اطلاع رساني بيشتري مي كنند 
اما هنوز تكليف تشــويش اذهان عمومي 
كه در ترس استفاده از مواد غذايي به سر 
مي برنــد مشــخص 

نيست!

وقتي كه نگاهي گذرا به محيط اطراف 
خود داشته باشيم، به وضوح مشاهده 
خواهيم كرد كه بســياري از وسايل 
و لوازمي كــه به طور روزمــره از آنها 
استفاده مي كنيم از چرم، مصنوعات 
چرمي و سالامبور ســاخته شــده اند كه با تغيير و تحولات 
صنعتي در مســير توليد به شــكل كنوني در اختيار ما قرار 
گرفته اند. در حــال حاضر بخش چــرم، مصنوعات چرمي و 
سالامبور در اقصي نقاط دنيا به قدري وســعت يافته كه اين 
بخش به عنوان صنعتي مجزا تاثير مناسبي را در ارزآوري به 
كشورها ايفا مي كند كه البته كشــور ما نيز از اين امر مستثنا 
نيست اما با توجه به تاكيدات مكرر بر رشد و رونق صنايع در 
كشور اين صنعت نيز مانند ساير صنايع با مشكلات متعددي 
مواجه اســت كه يكي از اين مشــكلات همــان تعرفه هاي 
نامناســب صادرات اســت كه عرصه را براي فعاليت در اين 
زمينه تنگ كرده است كه به نظر مي رسد دولت و مجلس در 

اين خصوص بايد وارد عمل شوند. 
در اين رابطه هادي حسيني؛ عضو كميسيون صنايع و معادن 
مجلس شوراي اســلامي در گفت وگو با »كسب وكار«، ابراز 
داشت: به طور كلي اكثر توليد كنندگان كشور در مسير توليد با 
مشكلات متعددي مواجه هستند كه يكي از آنها عدم تطبيق 

قوانين با شرايط روز در بازارهاي جهاني و بازار داخل است. 
وي ادامه داد: از سوي ديگر شرايط تحريم و تغيير و تحولات 
قيمتي و رقابت تنگاتنگ در بازار هاي جهاني نيز فعاليت را در 
بخش هاي توليدي و صنعتي دشوارتر كرده است و باعث شده 
تا اين بخش ها در شــرايط بحراني قرار بگيرند كه به همين 
منظور و براي دستيابي به اقتصاد مقاومتي و حركت در جهت 
سند چشم انداز بايد مسئولان و فعالان بخش توليد و صنعت با 
همكاري وزارت صنعت، معدن و تجارت معضلات خاص توليد 
و عرضه خود را با دولت و مجلس مطرح كنند تا در جهت رفع 

اين معضلات گام هاي تاثير گذاري برداشته شود. 
اين نماينده مجلس ابراز داشــت: يكــي از معضلات عمده 
توليدكنندگان و صادركننــدگان در بخش چرم، مصنوعات 
چرمي و سالامبور ناهماهنگي تعرفه هاي وارداتي و صادراتي 
متناسب با نياز كشور است كه با توجه به انتقال اين امر توسط 
فعالان صنف چرم و ســالامبور مجلس در اين خصوص وارد 

عمل شده است. 
وي گفت: به طور معمول براي رشد صنايع، بايد ميزان تعرفه 
واردات مواد اوليه و صادرات محصــولات نهايي را كاهش و 
ميزان تعرفه واردات محصولات نهايي را به كشــور افزايش 
داد تا روند توليد و صادرات تســهيل يابد و توليدكنندگان و 
صادر كنندگان بتوانند در وضعيت مناســب تري به فعاليت 
بپردازند زيرا تنها در اين صورت اســت كه توازن مناسبي در 

تعرفه صادرات و واردات ايجاد خواهد شد. 
در ادامه سعيد شادكام؛ نايب رئيس اتحاديه توليدكنندگان و 
صادركنندگان چرم و سالامبور نيز ادامه داد: در حال حاضر 

صنعت چرم و سالامبور در كشــور در مقايسه با كشورهاي 
ديگر دچار مشكلات فراواني اســت، از يك سو قيمت بالاي 
ماشين آلات و تجهيزات مورد نياز اين صنعت و از سوي ديگر 
تعرفه بالاي واردات مواد شــيميايي اوليه براي توليد چرم، 
عرصه را براي فعاليت در اين بخش دشوار كرده و باعث شده 
كه هزينه تمام شده محصولات داخلي به شدت بالا برود و از 
سوي ديگر به دليل افزايش تعرفه صادرات هزينه تمام شده 
بالاتر برود و صادركنندگان نتوانند در بين كشورهاي رقيب 

حرفي را براي گفتن داشته باشند. 

اين فعال چرم و ســالامبور ادامه داد: در حال حاضر كه ميزان 
بودجه تعيين شده براي بخش صنعت و معدن نصف سال هاي 
گذشته درنظر گرفته شده است، به راحتي پيش بيني مي شود كه 
نمي توان جهت به روز كردن ماشين آلات مورد نياز اين صنعت به 
بودجه سال 94چشم دوخت، به همين منظور و براي مرتفع كردن 
اين معضل طبق تاكيد وزير صنعت بر جذب سرمايه گذار خارجي، 
تمامي توجهات به جذب سرمايه گذار خارجي معطوف شده تا 
شايد با اين روش و بهره گيري از استراتژي كشورهای پيشرفته اي 
چون چين بتوان اين صنعت را از وضعيــت كنوني نجات داد.  

شادكام با اشــاره به اينكه براي جذب سرمايه گذار خارجي بايد 
مسير توليد را همواركرد، بيان كرد: وقتي كه تعادل مناسبي بين 
تعرفه هاي واردات و صادرات وجود ندارد، سرمايه گذار خارجي 
با مشاهده اين وضعيت تمايلي براي ســرمايه گذاري نمي يابد 
و به جاي سرمايه گذاري در كشــور اقدام به سرمايه گذاري در 
 كشورهاي همسايه مي كند و بازهم وضعيت نامناسب تر خواهد

 شد. 
نـايـب رئـيـس اتـحاديه تـوليدكنـندگان و صادركنندگان 
چرم و ســالامبور ادامه داد: به همين منظــور و براي جذب 

سرمايه گذار خارجي و تسهيل در روند توليد اين محصولات 
پس از انتقاد مكرر فعــالان اين صنف تعرفه مناســب براي 
صادرات سالامبور پس از طي مراحل قانوني 10 درصد درنظر 

گرفته شده كه پس از بررسي هاي مجدد ابلاغ خواهد شد. 
وي در ادامه گفت: به طورحتم با ايــن كاهش تعرفه علاوه بر 
اينكه شــاهد افزايش ميزان صادرات غيرنفتي خواهيم بود 
به طور طبيعي نيز ميزان جذب سرمايه افزايش خواهد يافت 
و پس از مدرن كردن تجهيزات، اشتغالزايي در اين حوزه نيز 

افزايش مي يابد.

  احتمال وضع تعرفه 10درصدي براي صادرات سالامبور افزايش يافت 

نجاتصنعتچرمباكاهشتعرفهصادرات
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ایلام- مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای ایلام گفت: عملیات 
احرایی ۵۵ کیلومتر راه روســتایی در مناطق مختلف این استان در 

دست اقدام است. 
سیدزاهدین چشمه خاور روز دوشنبه با اعلام این هبر اظهار داشت: 

این راه ها شامل راهسازی، روسازی تعمیر و احداث می باشند.
وی افزود: پروژه روســازی راه روســتایی پیامــن چنار)قطعه ۱ و 
۲(,احداث راه روستایی چال خشک)هلیلان( و احداث راه روستایی 

پله کبود_علی باقر در شهرستان هلیلان از جمله این راه ها است.
مدیرکل راهــداری و حمل و نقل جاده ای ایلام یادآور شــد: پروزه 
تکمیل راه روستایی شله کش_ دواره در میان چرداول، احداث راه 

روستایی برجعلی چوار، راهسازی و تعمیر راه روستایی خوشادول_
بلوطستان ملکشاهی و احداث راه روستایی بلوطستان ملکشاهی از 

دیگر پروژه های راهسازی روستایی در دست اجرا است.
چشمه خاور بیان کرد: احداث راه روســتایی مولی، تختان خربزان 
زرین آباد، راهســازی راه روستایی ســیدناصرالدین _ بلوطستان 
دهلران و  راهسازی سراب نقل _پشته ماژین دهلران از دیگر پروژه 
های راهسازی روســتایی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 

استان ایلام است.
به گفته وی اعتباری افزون بر ۱۷۸ میلیارد تومان برای اجرای این 

پروژه های راه روستایی استان هزینه می شود.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای ایلام : 

عملیات ۵۵ کیلومتر راه روستایی ایلام در دست اقدام است

ایلام- چهارمین مانور سراسری عملیاتی دفاع از تاسیسات حوزه آب 
و فاضلاب با نام “دفاع از مقر” همزمان با تمامی شرکت های آبفای 

کشور در استان آغاز شد.
مدیرعامل شرکت آبفا ایلام در این مانور که به ریاست هاشم امینی، 
مدیر عامل شرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور به صورت ویدئو 
کنفرانس با و با شــعار یا فاطمه الزهرا برگزار شــد، گفت: در حوزه 
صیانت از اموال شرکت باید دقت و تلاش بیشتری شود که برگزاری 
این مانورها میزان آمادگی مجموعه آبفا در حراست از تاسیسات و 

امکانات را مورد سنجش و ارزیابی قرار می دهد.
پرویز ناصری افزود: سال گذشته و امســال شاهد کاهش سرقت از 
تاسیسات شرکت از جمله دریچه منهول ها فاضلاب بودیم و آبفای 
استان جز دســتگاه هایی است که بیشــترین صیانت را از اموال و 

امکانات خود دارد.
وی ضمن تشکر از شــرکت کنندگان در اجرای مانور “دفاع از مقر” 
خاطرنشان ساخت: حفاظت و تامین امنیت تاسیسات آب آشامیدنی 

خط قرمز ما اســت و در این زمینه از هیچ اقدامی کوتاهی نخواهیم 
کرد.

مدیر حراست و امور محرمانه شرکت نیز در این مراسم گفت: ارتقای 
سطح آگاهی عوامل حفاظت فیزیکی، نحوه بکارگیری سامانه های 
حفاظت الکترونیک در شــرایط بحرانی و یا هر گونه خرابی، نحوه 
اطلاع رسانی و هماهنگی با واحدهای مربوطه و همچنین آمادگی و 
هماهنگی هر چه بیشتر عوامل درون و برون سازمانی از جمله اهداف 

برگزاری این مانور بوده است.
مشتاق ناصری افزود: در این مانور شاهد رصد خوب پرسنل حراست 
در مرکز سیستم پایش تصویری، تیم واکنش سریع و انجام اقدامات 
حفاظتی نگهبانان )بلافاصله بعد از مشــاهده نفــوذ افراد به داخل 
تاسیسات( بودیم که این سرعت عمل آمادگی بالای نیروها در مقابل 

رخدادهای احتمالی را نشان می دهد.

برگزاری چهارمین مانور عملیاتی دفاع از تاسیسات حوزه آب و فاضلاب در ایلام
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نشست مدیران بهداشت، ایمنی و 
محیط زیست )HSE( شهرک انرژی 

در هلدینگ پتروپالایش اصفهان
دومین نشست مدیران بهداشت، ایمنی و محیط 
زیست )HSE(  شهرک انرژی با موضوع کار گروه 
ایمنی ، تامین و توزیع سوخت پایدار و ایمن در 

مدیریت بحران برگزار شد .
در این نشست معاون تولید هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان گفت: به طور کلی HSE شامل قوانین، 
مقررات و فرآیندهایی که جهت ایمنی کارکنان، 
کارگران و پیمانکاران در محیط کار، آتش نشانی، 
حفاظت از محیط زیست و همچنین حفاظت از 

محیط پیرامون در برابر خطرات است.
اصغرصابری گفت: با اجرای طرح های توســعه 
در این شرکت البته گام های موثری در راستای 

حفاظت محیط زیست برداشته شده است .
وی با اشــاره به اینکه در پترو پالایش اصفهان 
حدود ۱۴ میلیون لیتر بنزیــن یورو ۵ مطابق با 
استانداردهای روز دنیا تولید می شود گفت: این 
شرکت خوراک شرکت های همجوار از جمله نفت 
جی، نفت سپاهان، پتروشیمی اصفهان و شازند 
اراک را تامین می نماید. معاون تولید پترو پالایش 
اصفهان، ادامه داد: پالایشگاه اصفهان ۲۵ درصد 
فرآورده های نفتی کشور و سوخت مورد نیاز ۱۷ 

استان را تامین می نماید .
صابری، از اجــرای طرح های گوگــرد زدایی از 
بنزین و تولید محصولات سازگار با محیط زیست 
سخن گفت و اشاره داشت: در حال حاضر با بهره 
بــرداری از واحد DHT گازوئیــل باکیفیت در 
پتروپالایش اصفهان روانه بازار می شود و تا پایان 
ســال ۱۴۰۳طرح RHU گوگرد زدایی از نفت 
سفید از ۳۰هزار PPM به PPM ۳۰۰ اجرایی 
خواهد شد همچنین طرح RFCC که مازوت را 
تبدیل به محصولات سبک کرده و زنجیره ارزش 
در این شرکت را کامل می کند . تولید پروپیلن 
نیز از دیگر طرح های مهم هلدینگ پتروپالایش 

اصفهان است .
وی تاکید کــرد: در پتروپالایش اصفهان ۲۴۰۰ 
بشــکه ذخیره ســازی نفت خام داریم و مابقی 
محصولات به شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ارسال می شــود. در ادامه نیز مدیرعامل 
شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
اصفهان با اشــاره به ذخیره سازی فرآورده های 
نفتی پالایشــگاه اصفهان در انبار نفت شــهید 
منتظری اصفهان گفت: این انبار بزرگترین مرکز 
ذخیره سازی نفت در کشور است که از بزرگترین 
پالایشگاه های کشــور یعنی اصفهان دریافت 

محصول دارد .
عبدالله گیتی منش، افزود: این انبار قابلیت ۱/۵ 
میلیارد لیتر ذخیره سازی محصول دارد که  برای 
استان های مختلف ارسال می شود. وی با اشاره به 
اینکه در استان اصفهان روزانه ۸ میلیون لیتر بنزین 
مصرف می شود که تامین آن به عهده شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی اســت گفت: در نیمه 
دوم امســال حجم مصرف بنزین به ۱۱میلیون 
لیتر خواهد رسید چرا که نیروگاه ها،کارخانجات 
سیمان و دیگر کارخانجات مصرف نفت و گاز دارند 
. گیتی منش، با اشاره به اینکه میزان تاب آوری 
جایگاه های سوخت در مواقع بحران تا ۵ ساعت 
توزیع سوخت است افزود: سوخت رسانی پایدار 

مقوله ای است که باید به آن توجه کرد .
وی با اشاره به اینکه در استان اصفهان ۱۸میلیون 
لیتر ســوخت گاز مایع توزیع می شــود گفت: 
قطعا در فصل زمســتان با ناتــرازی گاز روبه رو 
خواهیم شد از این رو سوخت رسانی به نیروگاه ها 
از وظایف شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
است. مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه اصفهان تصریح کرد: در حال حاضر 
به نیروگاه چهل ستون ، زواره و کاشان سوخت 

رسانی انجام می شود.
در ادامه مدیــر HSE هلدینگ پتــرو پالایش 
اصفهان، با اشــاره به اینکه اقدامــات خوبی در 
پتروپالایش اصفهان در راستای ایمنی ، حفاظت از 
محیط زیست، تقویت آتش نشانی، ذخیره سازی 
آب و غیره در حال انجام است افزود: قصد داریم با 
همکاری شرکت هواپیما سازی )هسا( بالگردهای 
آب پاش را به خطوط آتش نشــانی این شرکت 

اضافه کنیم تا در مواقع بحران به کار گرفته شود.
یاسین محمدی ، با اشاره به اجرای طرح حصار 
کشی شهرک انرژی که درطی مسیرآن دوربین 
های لیزری و هلی شات بکار گرفته خواهد شد 
افزود: در حال حاضر ۴۰۰ تانکر در طی ۲۴ساعت 
شــبانه روز محصولات پتروپالایش اصفهان را 

اقصی نقاط کشور جابه جا می کنند.
وی بیان داشت: در راســتای ذخیره سازی آب 
تاکنون ۲ مخــزن ۵۰هزار تنی پتــرو پالایش 

اصفهان در حال آبگیری است .

خبر

 مدیرعامل شــرکت گاز اســتان مازندران بر لزوم 
نظارت جدی بر نحوه عملکرد سیســتم گرمایشی 

ادارات و سازمان ها و مراکز آموزشی تاکید کرد.
 به گــزارش روابط عمومی شــرکت گاز اســتان 
مازندران، قاســم مایلی رســتمی در جلسه ستاد 
هماهنگی مدیریت بحران ضمن تاکید بر آماده باش 
دســتگاههای اجرایی در زمینه مدیریت و کاهش 
مصرف گاز برای جلوگیری از بروز بحران احتمالی 
تصریح کرد: نیازمند انجام تعمیرات دوره ای در بازه 
فصل سرما، ذخیره سازی مناســب سوخت دوم، 
لزوم صرفه جویــی در مصــارف ادارات و ارگان ها 
با اســتفاده از ظرفیت بســیج، تجهیز وســائل و 
امکانات برای استفاده از سوخت جایگزین در مرکز 
عمومی و حساس و همچنین گلخانه و نانوایی ها و 
فرهنگسازی و استفاده از پویش مصرف بهینه انرژی 

با استفاده از ظرفیت سایر ارگان ها هستیم.
 وی با اشــاره به اینکه طرح پایش مصرف گاز در 
راستای مدیریت مصرف گاز و جلوگیری از مصرف 
بی رویه آن در همه ادارات، سازمان ها و ارگان های 
دولتی و غیر دولتی، مســاجد، حســینیه ها و امام 

زاده های اســتان اجرا می شــود، گفت: هماهنگی 
های لازم برای استفاده از نیروهای بسیج و حراست 
ادارات برای پایش گسترده تر دمای نهادها و ارگان 

های دولتی بعمل آمده است.
 مایلی رســتمی با بیان اینکه برای تأمین شــبکه 
پایدار گاز و برخورداری همگانی از این نعت پاک و 
ارزان، مدیریت مصــرف گاز و صرفه جویی یک امر 
ضروری است، یادآور شد: برای حفظ هر چه بیشتر 
تعادل در تولید، مصرف و پیشگیری ناترازی شبکه 
گازرسانی، همه ســازمان ها و ادارات دولتی و غیر 

دولتی موظف به رعایت مصرف بهینه گاز هستند.
 مدیرعامل شرکت گاز استان مازندران با بیان اینکه 
صرفه جویی در مصرف گاز ادارات و مصارف خانگی 
باعث رفع محدودیت مصرف گاز صنایع و رونق تولید 
می شــود، بیان کرد: اگر دوایر دولتی و خصوصی و 
آحاد مختلف مردم، صرفه جویی کنند به یقین به 
مراکز صنعتی و تولیدی کمک می کنند و این مهم 
باعث می شود که این مراکز بتوانند فعالیت خود را 
بصورت مستمر ادامه داده و در ایجاد اشتغال پایدار 

نیز تاثیر گذار خواهد بود.

فرمانده یگان حفاظــت اداره کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری مازندران منطقه ســاری گفت : آتش 
سوزی شب گذشته به پنج هکتار از درختان گونه 
راش در منطقه " اسپرز " سوادکوه شمالی خسارت 

سطحی زده است.
ســرهنگ مجید ذکریایی با توضیح این که آتش 
سوزی ساعت ۱۷ روز گذشته شروع شد و تا بامداد 
امروز ادامه داشت، افزود: با حضور سه تیم واکنش 
ســریع یگان حفاظت و قرق بانان شــرکت ولوپی 

سوادکوه ، آتش مهار شده است.
وی با بیان این کــه طبق بررســی میدانی حدود 
پنج هکتــار از عرصه جنگلی که عمــده درختان 
این منطقه از گونه راش اســت، به صورت سطحی 
دچار خسارت شــد، ادامه داد:  فصل پاییز خسارت 
بارترین ایام برای جنگل هــای مازندران به خاطر 

آتش سوزی است.
فرمانده یگان حفاظــت اداره کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری مازنــدران منطقه ســاری، بارش کم 
باران، ســخت گذر بودن مناطق، ریزش برگ های 
خشک در کنار بی توجهی مسافران و گردشگران را 

از دلایل اصلی آتش سوزی در عرصه های جنگلی 
مازندران عنوان کرد.

آماده باش یگان حفاظت منابع طبیعی مازندران تا 
۴۸ ساعت آینده

فرمانده یگان حفاظــت اداره کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری مازندران منطقه ساری به فصل خزان 
و ریزش برگ خشک در عرصه های جنگلی اشاره 
کرد و گفت: با توجه به هشــدار هواشناسی نسبت 
به افزایش دما و وزش باد تمامی نیروهای یگان در 

آماده باش کامل هستند.
ســرهنگ ذکریایی به بیان این که گشــت های 
پیشگیری در عرصه های جنگلی مازندران مشغول 
انجام ماموریت هســتند، گفت: از آن جایی که از 
امشب با وزش باد شدید مواجه خواهیم شد، خطر 

شکسته شدن درختان نیز وجود دارد.
وی از شهروندان به خصوص گردشگران خواست تا 
نسبت به روش کردن آتش در عرصه های جنگلی 
خود داری کنند و در صورت مشاهده هرگونه آتش 
در عرصه جنگلی و یا قاچاق چوب با شــماره تلفن 

امداد جنگل ۱۵۰۴ و سامانه ۱۳۹ تماس بگیرند.

مدیرعامل شرکت گاز مازندران تاکید کرد؛
نظارت جدی بر نحوه عملکرد سیستم گرمایشی 

ادارات و سازمان ها

فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری مازندران منطقه ساری:
آتش سوزی به پنج هکتار از درختان راش 

سوادکوه خسارت زد

معاون فرهنگی و رسانه ای اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی  با حضور در بسیج رسانه استان :

وضعیت غزه به واقع جبهه نبرد 
حق و باطل است

روح اله عبدالعلی زاده- تبریز؛  همزمان با هفته 
بســیج، معاون فرهنگی و رســانه ای اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان در بسیج رسانه 
استان حضور یافت و با اعضای خبرگزاری بسیج 

دیدار و گفت و گو کرد.
حسن گلی در این دیدار با تبریک هفته بسیج 
،  اظهار داشــت: هنرمندان، اصحاب فرهنگ و 
اهالی رسانه اســتان دل در گرو اسلام و انقلاب 
دارند و همواره همراه و همپای  نظام جمهوری 

اسلامی بوده  اند.
وی افزود: امسال هفته بسیج در تقارن با برگزاری 
کنگره ده هزار شهید استان و همچنین وضعیت 
ویژه غزه که به واقع جبهه نبرد حق و باطل است 
قرار دارد و از این رو عطر جهاد و شهادت و ایثار  

بیش از پیش در این هفته به مشام می رسد.
معاون فرهنگی و رسانه ای اداره کل با اشاره به 
اینکه فرهنگ ناب بسیج انســان ساز و نجات 
بخش است گفت: هر کس در هر موقعیتی که 
دارد اگر صادقانه و متعهدانه فعالیت کند در واقع 

یک بسیجی است.
گلی، با تاکید بر اهمیت رسانه در دنیای کنونی 
اظهار کرد: رسانه انسان محور است و افرادی که 
در این حوزه فعالیت می کنند باید انسانهایی 
متعهد و متخصص باشند و از این رو بسیج رسانه 
باید بر تربیت نیروی توانمند و فعال در عرصه 
رسانه اهتمام ویژه ای داشته باشد. وی بر همکاری 
و همراهی اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
استان برای برگزاری دوره های آموزشی و تربیت 

نیروی جوان در عرصه رسانه اشاره کرد.
در این دیدار بیرام زاده رئیس بسیج رسانه استان 
و خبرنگاران خبرگزاری بســیج نیز به تبیین 
دیدگاههای خود برای تقویت رســانه استان 

پرداختند.
*** پیام تســلیت مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در پی درگذشت نقاش برجسته استان

مدیــرکل فرهنــگ و ارشــاد اســلامی 
آذربایجان شرقی در پی درگذشت استاد محمد 
بطحائی نقاش برجسته استان پیام تسلیتی را 

صادر کرد.
متن پیام بدین شرح است:

انا لله و انا الیه راجعون
خبر تلخ درگذشــت هنرمند شناخته شده و 
برجسته عرصه هنرهای تجسمی، سیدمحمد 

بطحائی موجب تالم و تاثر شد.
زنده یاد بطحائی در طول دوران حیات خود علاوه 
بر خلق آثار هنری ارزنده و چشــم نواز، سالیان 
متمادی به عنوان استادی متعهد و کاربلد منشأ 
خدمــات و اقدامات اثرگذار بوده و شــاگردان 

بسیاری را در عرصه ِ نقاشی تربیت کرد.
بی تردید، یاد و خاطره ایــن هنرمند فقید در 
کنار شمایل آثار و خدمات ماندگار او همواره در 
قلب اهالی هنردوست استان و علی الخصوص 

شهرستان هشترود جاودان خواهد ماند.
اینجانب، ضمن ابراز تسلیت و هم دردی با خانواده 
مکرّم بطحائی، شاگردان وی و جامعه هنرهای 
تجسمی استان از پیشگاه خالق رحمان برای 
آن فقید سعید، رحمت و مغفرت و برای کلیه 

بستگان معزّا، صبر و اجر مسئلت می نمایم.
گفتنی اســت استاد ســید محمد بطحایی از 
هنرمندان پیشکسوت هشترود متولد ۱۳۳۳ در 

محله گنجینه کتاب هشترود بود.
وی در خانواده ای صاحب فضل و انس با قرآن 
کریم متولد شد. جلوه هنر نقاشی از همان اوان 
کودکی در وی مشــهود بود . بطحائی پس از 
اتمام تحصیل در آموزش و پرورش هشترود در 
۱۳۵۴مشغول به کار شد و فعالیت در زمینه های 
هنری نقاشی، طراحی، نویسندگی، کارگردانی و 

بازیگری را ادامه داد.
وی دارای چندین عنوان برتر کشوری در  حوزه 
نویسندگی و کارگردانی تئاتر بوده و فعالیت مداوم 
و چشمگیر در عرصه نقاشی و برپایی نمایشگاههای 
متعدد در تبریز و تهران )فرهنگسراهای نیاوران، 
خاوران، بهمن، دانشــگاه شــهید بهشتی، خانه 
فرهنگ، مجتمع فرهنگی و هنــری، نگارخانه 
مانی و مقبره الشعرا … ( داشــته که تعداد این 

نمایشگاهها بیش از ۷۰ عنوان بوده است.
وی تقدیر از ســوی ریاست جمهوری و رییس 
شورای اسلامی شــهر تبریز  و تدریس هنر به 

مدت ۴۰ سال را در کارنامه هنری خود دارد.
سید محمد بطحایی استاد برجسته نقاشی و 
کارگردان مطرح تئاتر و نمایش هشترودی عصر 
روز جمعه پس از تحمــل چندین ماه بیماری 

دعوت حق را لبیک گفت وبه دیار باقی شتافت.

خبر

جلسه اختتامیه بررسی فرایند ممیزی سیستم های 
خارجی مدیریت یکپارچه )IMS( توسط شرکت 
)SGS( با حضور مدیرعامل و جمعــی از معاونان 
و مدیران شــرکت فولاد مبارکه و تیم ارائه دهنده 
ممیزی برگزار شد و در پایان این جلسه از سوی تیم 
ممیزی گواهینامه ۹ استاندارد مدیریتی در فولاد 

مبارکه تمدید شد.
در این نشســت محمدیاســر طیب نیا مدیرعامل 
شرکت فولاد مبارکه با اشاره به ضرورت پی بردن 
به نقاط ضعف و قوت این شــرکت بزرگ اقتصادی 
در ادامه مسیر پیشرفت و توسعه اظهار کرد: الگوی 
ملی بنگاه داری در چشــم انداز این شرکت تعریف 

شــده که یکی از مؤلفه های تأثیرگذار آن به نحوه 
اداره سازمان توسط مدیران برمی گردد و باید برای 
بخش های مختلف مدیریتی، الگو و برنامه مشخصی 

داشته باشیم.
وی ادامه داد: ازاین رو ســعی شــده تا نحوه اداره 
ســازمان با یک مدل واحد پیش بــرود، مدلی که 
در قالب آن، نتایج و هم افزایی بیشتری را دریافت 
کنیم. درواقع هدف از ارائه ممیزی تبدیل شدن به 
یک فرهنگ است که بهبود مستمر در فولاد مبارکه 
یک فرهنگ شود، البته این بهبود مستمر در فولاد 
مبارکه طبق گزارش ها و آمار در مسیر تبدیل شدن 

به یک فرهنگ قرار گرفته است.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه معتقد است که باید 
در بحث مدیریت به فضاهای جدیدی ورود پیدا کرد 
تا بتوان گواهیISO و گــردش کار لازم را در این 
بخش ها کســب کرد و نحوه مدیریتی به یک مدل 
مبدل شود؛ از سویی دیگر شکل دهی کار تیمی نیاز 
به یک مدل دارد و باید برای آن برنامه ریزی داشت.

وی با اشــاره به اهــداف در سیســتم مدیریتی و 
یافته هــای ممیزی، گفت: اتفاقــات فولاد مبارکه 

در این راســتا محســوس بوده و بــرای نمونه در 
بخش کیفیت، تمرکز بر تولیــد محصولات ویژه با 
ارزش افزوده بالاتر بوده است و از نتایج آن می توان 
به تولید محصولات و گریدهــای جدید مورد نیاز 
صنایع خودروســازی، فولاد زنگ نزن و الکتریکی 

و ... اشاره داشت.
طیب نیا تمرکز بر سلامت و ایمنی کارکنان را از دیگر 
اقدامات در این بخش برشمرد و افزود: در موضوع 
ارتقای ایمنی در سازمان، همه پیمانکاران رسمی و 
غیررسمی باهم در نظر گرفته می شوند و شاخص ها 
بهبود را نشان می دهد اما بازهم امکان بهبود شرایط 

وجود دارد.
وی در خصوص مباحث محیط زیســتی، رسیدن 
به اســتانداردها را فراتــر از انتظارات دانســت و 
گفت: نائل شدن به صنعت ســبز در فولاد مبارکه 
شعار نیســت و تلاش می شــود که به یک شعور، 
فرهنــگ و اعتقاد قلبــی و عملی تبدیل شــود و 
مســئولان امر در بازدید از فــولاد مبارکه به این 
امر اذعــان دارند که این شــرکت الگــوی رعایت 
مسائل زیست محیطی اســت. البته در این حوزه 

 به واسطه تکنولوژی ها عقب نیســتیم و می توانیم 
پیشتاز باشیم.

مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه ادامه داد: امروزه 
اشــتراک گذاری دانــش در گروه فــولاد مبارکه 
نهادینه  شده و دســتاوردها و اهداف در رکوردزنی 
بومی سازی، نحوه تجهیز و استفاده از آن ها در سایر 
شرکت های زیرمجموعه فولاد پیاده سازی شده و 
به توسعه دانش در مرزهای کشور نیز اعتقاد داریم.

طیب نیا با بیــان اینکــه در زمینه تأمیــن اقلام 
استراتژیک نیاز به سرعت بیشــتری است، گفت: 
گزارش ها در این چرخه حاکی از عدم ارزیابی نیست 
و چرخه تکمیل ارزیابی باید سرعت یابد و شاخص ها 

و مدارک ارزیابی، مشخص و درست تعریف شود.
وی خاطرنشــان کرد: بزرگ ترین ســرمایه فولاد 
مبارکه همکاران و کارکنانی هســتند که همیشه 
خود را همراه سیســتم ها و نگرش های استاندارد 
قرار می دهند. در این میان بازنگری، اجرا و آموزش 
دستورالعمل ها، گردشکارها از شاخص های قدیمی 
ممیزی فولاد مبارکه به شمار می رود که پیشرفت 

قابل توجهی داشته است.

در پایان ممیزی سیستم های خارجی مدیریت یکپارچه فولاد مبارکه حاصل شد؛

تمدید گواهینامه 9 استاندارد مدیریتی در فولاد مبارکه

استان ها
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

چقدر موفق هستيد؟ همان اندازه كه شاد هستيد!
شــادی و برخــورداری از يــک روحيــه 
شاداب و ســرزنده، باعث مي شود شما از 
بخش هــای مختلف زندگی تــان راضی تر 
باشيد و درنتيجه بهتر و كارآمدتر نيز عمل 
كنيد. فرقی نمي كند در كدام نوع يا مرتبه 
شغلی مشغول هســتيد، تحقيقات نشان 
مي دهد افراد شــاد در كارهــای گروهی، 
روحيه همكاری بهتری نسبت به سايرين نشــان مي دهند؛ اگر مدير باشند 
با كاركنان شــان روابط بهتری دارند؛ در مشــاغل اداری و خدماتی، قادرند 
مشتريان را به خوبی راضی نگه دارند  و اگر در بخش فروش باشند، ميانگين 
فروش بالاتری دارند. همچنين در بسياری از موارد خلاقيت و ارائه طرح ها و 
راهكارهای نوين، توسط افراد شاد صورت مي گيرد. افراد شاد انرژی بيشتری 
دارند، كمتر شــكايت مي كنند و كمتر غر مي زنند، در نتيجه در روبه رويی با 
يک مشكل از كاه، كوه نمي سازند، چراكه قادرند از جنبه های مختلف به يک 

مشكل نگاه كنند و سرانجام راه حلی پيدا كنند.
 افراد شاد، مثبت انديش نيز هســتند و اين خوش بينی باعث قرارگرفتن در 
موقعيت های بهتر و بهره وری بيشتر در كار نيز مي شود. مديران خوب از شادی 
به عنوان راه حلی برای افزايش انگيزه در كاركنان استفاده مي كنند؛ در صورت 
شاد بودن انگيزه شــما برای بهتر كاركردن نيز افزايش مي يابد. شادی چهار 
خصوصيت ديگر نيز دارد كه باعث مي شود شما در كارتان موفق تر باشيد؛ اول 
اينكه شادی خطر ابتلا به بيماری هايی چون ديابت، فشارخون، سردرد و زخم 
معده را مي كاهد در نتيجه كيفيت كاركردن را افزايش داده و از غيبت های 
كاری مي كاهد. دوم اينكه افراد شاد آموزش پذيرترند و ذهن آماده تری دارند، 
بنابراين بهره وری آنها نيز افزايش مي يابد. سوم اينكه با شادی نه تنها كمتر 
خطا مي كنيد، بلكــه در صورت بروز خطا نيز بر خودتان مســلط تر خواهيد 
بود و قادريد مســئوليت اشتباه را بپذيريد و به آســانی از عهده حل مشكل 
نيز برآييد و در پايان افراد شاد تمركز بيشــتری دارند پس در موقعيت های 
بحرانی تصميمات بهتر و منطقی تری مي گيرند و قادرند به خوبی اولويت ها را 

شناسايی كرده و بر مبنای آنها تصميم گيری كنند.

در باب اهميت بازارشناسي
بازارشناســي ابتــدا در زمــان بررســي 
امكان پذيري ايــده اهميــت مي يابد. در 
اين گام به بررســي مقدماتي مي پردازيم 
كه آيا اين ايده ـ فارغ از شــيوه اجراي آن ـ 
خريداري دارد يا خير؟ مثلا فرض كنيد من 
قصد دارم نوع جديدي از خدمات آموزش 
الكترونيــک را در قالــب يک وب ســايت 
اينترنتي به بازار عرضه كنم. اين شــكل جديد آمــوزش الكترونيک، تجربه 
متفاوتي را در آموزش براي مشتري رقم مي زند. حال بايد ديد مشتري حاضر 
اســت براي اين نوع خدمت پول پرداخت كند؟ كليد اصلــي ماجرا همين 
است. ممكن است من به كمک تحقيقات بازار و روش هاي معمول آن )مثل 
پرسش نامه، مصاحبه و …( واقعي بودن اين ايده كسب وكار را ارزيابي كنم. 

اما يک راه ميان بر هم وجود دارد. در بسياري مواقع ايده نوآورانه كسب وكار 
قبلا در زمينه متفاوتي حساب پس داده است و نوآوري من در واقع تنها عوض 
كردن زمينه عرضه محصول يا خدمت است. بنابراين در اين حالت مي توانم با 
پذيرش سطحي از ريسک و با در نظر گرفتن اينكه فروش خدمات الكترونيک 
درآمدزايي مناسبي در ايران داشته است، مي توانم فرض كنم كه چون ايده 
آموزش الكترونيک من برگرفته از روشي است كه در دنياي آف  لاين فروش 
خوبي داشته، مي تواند در دنياي آنلاين نيز فروش خوبي داشته باشد. البته 
بديهي است كه اين تنها يک سرنخ براي تحقيقات بازار دقيق تر است و نبايد 
براساس چنين استدلالي روي اجراي ايده سرمايه گذاري كرد. در واقع عوامل 
مهم ديگري همچون فناوري موجود و منابع مالي مورد نياز نيز در بررســي 
امكان پذيري ايده كسب وكار  مهمند كه لازم است بررسي شوند. علاوه بر آن، 
خيلي وقت ها يک ايده كسب وكار در طول فرآيند اجرايي سازي آنقدر چكش 

مي خورد كه ايده نهايي با ايده اوليه  تفاوت هاي بسياري دارد. 

به حساب خود برسيد
پســر كوچكی وارد مغازه ای شد، جعبه 
نوشابه را به سمت تلفن هل داد. روی جعبه 
رفت تا دستش به دكمه های تلفن برسد 
و شروع كرد به گرفتن شــماره. مغازه دار 
متوجه پســر بود و بــه مكالماتش گوش 

مي داد.
پسرک پرســيد: خانم، مي توانم خواهش 

كنم كوتاه كردن چمن های حياط خانه تان را به من بسپاريد؟
زن پاسخ داد: كسی هست كه اين كار را برايم انجام مي دهد.

پسرک گفت: خانم، من اين كار را با نصف قيمتی كه به او مي دهيد، انجام 
خواهم داد.

زن در جوابش گفت كه از كار اين فرد كاملا راضی است.
پسرک بيشتر اصرار كرد و پيشنهاد داد: خانم، من پياده رو و جدول جلوی 
خانه را هم برای تان جارو مي كنم. در اين صورت شما در يكشنبه زيباترين 
چمن را در كل شهر خواهيد داشت. مجددا زن پاسخش منفی بود. پسرک 

در حالی كه لبخندی بر لب داشت، گوشی را گذاشت. 
مغازه دار كه به صحبت های او گوش داده بود به سمتش رفت و گفت: پسر، از 
رفتارت خوشم آمد؛ به خاطر اينكه روحيه خاص و خوبی داری . دوست دارم 
كاری به تو بدهم. پسر جوان جواب داد: نه ممنون، من فقط داشتم عملكردم 

را مي سنجيدم. من همان كسی هستم كه برای اين خانم كار مي كند.

توصيه

نگاه

داستانک

يک روز كاری ديگر آغاز شده بود؛ تا از در وارد شد، مثل هميشه با صدای بلند 
شروع به پرخاشگری كرد اما اين بار تعجب مي  كرد كه چرا اين داد و فريادها 
نتيجه عكس مي دهند و كارمندانش ديگر از او حساب نمي برند.  آيا شما 
هم يک سرپرست هستيد كه آرزو داريد محيط كاری فعال و پويايی داشته 
باشيد اما با اين حال نمي دانيد چگونه بايد در كارمندان خود انگيزه ايجاد 
كنيد؟در اين صورت با ما همراه باشيد. كارمندان خوب كار نمي كنند. چون:

وظایف آنان تعریف شده نیست: هر نيروی كار بايد حوزه وظايف 
و اختيارات مشخص خود را داشته باشد. او بايد بداند كه دقيقا برای چه 
كاری در اين سازمان اســت و از او چه انتظاراتی مي رود. به عبارت ديگر 
نيروی كار شما نبايد احساس كند از او استفاده كاری مي شود و شما از او 
انتظارات نامحدودی داريد. بنابراين اولين روزی كه يک نيرو را در سازمان 
خود مشغول به كار مي كنيد ابتدا بايد عنوان سمت او را مشخص كنيد. بايد 
 برای خودتان و او مشــخص كنيد كه در مقابل چه توقعاتی به او حقوق 

پرداخت مي كنيد. 

سرپرست، خودش از انگیزه کافی برخوردار نیست: وقتی 
سرپرست يک سازمان خود انگيزه كافی برای نيل به اهداف ارگان 

تحت مديريتش ندارد، آيــا انتظار مي رود 
كارمندان آن سازمان با رضايت قلبی و 

علاقه در جهت اين اهداف بكوشند؟ 
پاسخ كاملا روشن است. بنابراين 

شــما به عنوان يک سرپرست 
ابتدا بايد درک درستی 

از اهــداف 
ارگان 

تحت سرپرستی خود داشته و به آنها اعتقاد داشته باشيد.

بین تلاش و پاداش آنان توازن برقرار نیست: همه ما انسان ها 
خواهان آن هستيم كه به اندازه تلاشی كه به خرج مي دهيم پاداش دريافت 
كنيم. تحقيقات نشان می دهند كارمندان ارگان هايی كه احساس مي كنند 
ميزان تلاش و پاداش آنها دارای توازن نيست بيشتر به سردردهای ميگرنی، 
فرسودگی عاطفی و شكايات روان تنی و جسمي  دچار مي شوند.  بدانيد رابطه 
كارمند و كارفرما يک تعامل دوطرفه اســت و در صورتی كه شــما حقوق 
كارمندان تان را رعايت نكنيد و به آنها به اندازه متعادل پاداش ندهيد، نبايد از 

آنان انتظار داشته باشيد كه در مقابل با جان و دل در محل كار تلاش كنند.

معیار سنجش عملکرد آنان عادلانه نیست:  كارمندان بايد 
حس كنند معيار سنجش مثبت يا منفی بودن عملكرد آنان عادلانه است. 
آيا اگر يک كارمند شاهد اين باشد كه در مقايسه با همكارش به صورت 
غيرعادلانه تشويق يا تنبيه مي شود باز هم دل به كار خواهد داد؟ علاوه بر 

اين شما بايد كارمندان تان را طی زمان طولانی تری 
آزمايش كنيد و عملكــرد آنــان را در مجموع 

بسنجيد. به عبارت ديگر محاسن كارمندان تان 
را به دليل خطاهای كوچک زير سوال نبريد. 
در نظر داشته باشيد نيروی كار، مهم ترين 
پتانسيل يک ارگان و عامل اصلی نيل يک 

سازمان به اهداف مورد انتظار خود است.

امکانات کافی برای آنان موجود 
نیست: نيروهای كار شما برای فعاليت خود به 

حداقل هايی مانند 
امكانات مادی لازم در 

محيط كار، دمای مناسب، 
آرامش كافی، فضای مورد 

نياز و... نيازمند هستند و در 
صورتی كــه احســاس كنند 

سرپرســت آنان حتی به نيازهای 
اوليه شان بی تفاوت است آنان نيز نسبت به 

اهداف كاری او بی تفاوت خواهند شد.

کسی آنان را درک نمي کند: افرادی كه برای شما كار مي كنند 
انسان هستند و روحيات، ويژگی های شخصيتی، مشكلات خانوادگی، 
محدوديت ها و مشــكلات خود را دارند. قدری بيشتر به كارمندان تان 
نزديک باشيد، با آنان دوست باشيد و موانع آنان را درک كنيد. كارمندان 
خود را بر اساس ويژگی های شخصيتی شان در جايگاه های مناسب خود 
قرار دهيد. آيا مي توان به اجبار از فردی درونگرا يک منشــی با روابط 
عمومي  بالا ساخت؟ آيا مي توان انتظار داشت مشكلات زندگی شخصی 
تداخــل  كاری اش  مســائل  بــا  هرگــز  شــما   كارمنــد 

نداشته باشد؟

از توانایی لازم برخوردار نیستند: شما به عنوان يک سرپرست 
وظيفه داريد براي فعاليت كاركنان تان با بيشترين توان بالقوه آموزش های 

لازم را به اشكال مختلف به آنان بدهيد.

احساس مي کنند در حوزه اختیارات خود،مختار نیستند: 
بدانيد هر شخص از جمله سرپرست و كارمند حوزه اختيارات مشخصی 
دارند. اگر كارمندان شــما ببينند كه در حوزه كارشان دخالت مي شود، 
احساس ناامنی خواهند كرد و اين موضوع بر انگيزه آنان برای كار تاثير 

منفی خواهد گذاشت.

با آنان با صداقت برخورد نمي شود:  همانطور كه گفتيم 
رابطه كارمند و كارفرما يک تعامل دوطرفه است و در صورتی كه 
كارمندان شاهد وعده های دروغين و 
عدم صداقت از سوی كارفرما 
باشند، اين رفتارها را با 
عدم صداقت در كار 
خــود پاســخ 
هنــد  ا خو

گفت.

چرا کارمند شما خوب کار نمي کند؟

برای تندرستی خريد كنيد
قلك خانواده

طرف حساب شما شخص 
است يا شركت؟ 

بر خلاف  تصور اشتباه موجود، معمولا شخص 
معتبر تر از شركت اســت. چرا؟ چون معمولا 
اموال واقعی شركت ها به نام شركت ها ثبت 
نمی شود و شركا می توانند دارايی شركت را 
بدون پاســخ گويی  از شركت خارج كنند اما 
شخص حقيقی را می توان بازداشت كرد. البته 
اگر شركتی معتبر با دارايی متناسب با ارزش 
معامله ای كه با آن صــورت می گيرد، طرف 

حساب شما بود، حتما از شخص بهتر است. 
در مواردی كه با يک شركت كوچک با سرمايه 
يكصد هــزار تومانی! قــرارداد می بنديد، از 
صاحبــان شــركت بخواهيد ، ذيل ســند را 
به عنوان ضمانت امضا كننــد. البته اين امضا 

غير از امضا به عنوان صاحب حق امضاست.
 اگر اين عبــارت را هم ذكر كنيــد كه اموال 
شــخصی امضا كنندگان در صــورت كافی 
نبودن دارايی شركت وثيقه طلب شماست، 

كفايت می كند.

پاسخ به يك پرسش 
پرســش: مالكــی، ملــک خــود را طــی 
مبايعه نامه ای می فروشد. در اين مبايعه نامه 
پيش بينی می شــود كه در صورتی كه قيمت 
ملک در موعد مقرر، پرداخت نشود، قرارداد 
فســخ می شــود. پيش از اعمال حق فسخ از 
سوی خريدار، ملک به شخص ثالثی فروخته 
می شود. وضعيت حقوقی ملک و مالک نهايی 

آن چگونه است؟
 پاسخ: به نظر می رسد با توجه به اينكه خريدار 
اوليه در مدت زمانی كه به طور قانونی مالک 
بوده و از تمام حقوق مالكانــه بهره مند بوده، 
ملک را منتقل كرده و اين انتقال صحيح است. 
از اين روی، فروشنده می تواند به خريدار اوليه 
فقط به ميزان قيمت ملک در زمان اعلام فسخ 
مراجعه كند. ثالث نيز كه براســاس شرايط 
قانونی مالک شده، ماليكت او نيز محرز است. 
فروشنده در اين حالت برای حفظ حقوق خود، 
علاوه بر حق فسخ، بايد اين شرط را هم بگذارد 

كه در اين مدت ملک منتقل نشود.

حقوق کسب و کار راهکار

ماندن در خانه و پول در آوردن شــايد چندين سال 
پيش آرزويی بعيد به نظر می رســيد امــا اين روزها 
می توان با ماندن در خانه، هم خرج زندگی را درآورد 
و هم در خيلی از هزينه ها از جمله پوشــاک و رفت و 
آمد و... صرفه جويی كرد. دربــاره فوايد »دوركاری« 
زياد گفته اند و زياد شنيده ايم. با هم نگاهی داريم به 

شغل هايی كه می توان در خانه انجام شان داد.

    تدریس خصوصی
فصل تابســتان را خيلی از خانواده ها صرف تقويت 
اوضاع درسی بچه های شان می كنند. در بازار پررونق 
كلاس های آموزشی رنگارنگ هنوز خيلی ها كلاس 
خصوصی را ترجيح می دهند. حالا اگر شما به عنوان 
يک فرد تحصيل كرده از مهارت و دانش آكادميكی 

برخوردار هستيد، بهتر است اين فرصت را از دست 
ندهيد. اولين مشتری های شما می توانند بچه های 
فاميل و همســايه ها باشــند، البته انتظار دريافت 
حق التدريس چشمگيری نداشــته باشيد اما كافی 
است يكی از همين شاگردان در جمع دوستانش تبليغ 
شما را كند. آن وقت است كه كسب و كار شما به سكه 

شدن نزديک می شود.

   کارهای هنری-دستی
همين دو كلمه ساده طيف بسيار وسيعی از هنرها 
را شامل می شود. از شمع ســازی، خياطی، ساخت 
عروسک پوليشی، زينت آلات برنجی، درست كردن 
انواع گل های مصنوعی، تهيه وسايل سفره عقد، چاپ 
روی پارچه و ســاخت جعبه های كادويی گرفته تا 

پرداختن به هنرهای اصيل تر ايرانی مثل منجوق دوزی 
و مليله دوزی و فرشبافی و هر جور كار دستی ديگری 
كه به ذهن خلاق شــما خطور می كنــد، می تواند 

جيب تان را پرپول كند. 

   صنعت زیرزمینی آشپزی
سبک زندگی اين روزها كه خيلی از خانم ها را سر كار 
فرستاده، باعث می شود تا بيشتر خانم ها در خانه انواع 
سبزی را پاک، خرد و سرخ يا خشک كنند، نخودفرنگی 
و باقالی و لوبيا پاک كرده يا  پيازداغ و سيرداغ و انواع 
مربا و ترشی و شور درســت می كنند. بين خودمان 
بماند؛ بعضی از تازه عروس ها هم هستند كه رنگين 
بودن سفره  شان را مديون كسانی هستند كه تجربه 

آشپزی شان را به صورت عملی می فروشند. 

کارهایی براي بيكار نماندن در خانه

يک خريد مناسب، می   تواند برنامه غذايی سالمی 
را نيز در پی داشته باشد. برای اينكه بتوانيد جلوی 
وسوســه خود را در هنگام ورود به سوپرماركت   ها 
بگيريد، روی آنچه می   خريد، كنترل داشته باشيد، 
آشپزخانه شما مملو از غذاهای سالم باشد و شما 

هميشــه در مقام تهيه   كننده غذاهای سالم برای 
خودتان و خانواده   تان باشــيد بــدون اينكه پول 
اضافه خرج كرده باشيد، برنامه غذايی يک هفته را 

پيشاپيش برنامه   ريزی كنيد. 
يعنی قبل از شــروع هفته فهرســت خريدتان را 

تهيه كنيد و به مغازه يا فروشــگاه مورد نظر برای 
خريد برويد. در اين صورت، احتمال كمتری دارد 
كه ســراغ موادی برويد كه در فهرست يادداشت 
نكرده   ايد. همچنين به برچسب مواد غذايی و مواد 
تشكيل   دهنده محصول توجه كنيد. موادی را بخريد 

كه كالری، چربی كل و چربی اشباع شده كمتری 
داشته باشند. 

با رعايــت اين نــكات در واقع پول خــود را بابت 
سلامتی پرداخت كرده ايد و از مصرف بی   رويه نيز 

دور شده ايد. 


